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“A special thank you”

I clearly remember the first time I met the 
engineer Gianni Pezzoli.
It was 1993 when UPIVEB, under the 
shrewd management of the then President 
Enio Fontana, had taken on the task of or-
ganising the Annual General Meeting of 
the EIFI. Sardinia had been chosen as the 
venue for the conference, in the seaside 
resort of Porto Cervo.
Those were the days when heavy work 
sessions were combined with breaks and 
moments of landscape sharing in a relaxed 

friendly atmosphere.
During one of these breaks, I had the opportunity to 
meet Gianni Pezzoli and exchange a few words with 
him.
My first impression of him was extremely positive. He 
was likeable and friendly with a great sense of humour 
that harks back to his Bolognese origins.

After a previous professional experience in France as 
President and General manager of SU France, a com-
pany belonging to the Maccaferri Group, Gianni Pezzoli 
had recently moved to take up the position of General 
Manager at F.E.V. (Fabbrica Emiliana Viteria) based in 
Ozzano dell’Emilia (BO), belonging to the Agrati Group. 
Over the years, he took on and held important and pre-
stigious management positions.

Parallel to his commitments in 
the Agrati Group, he has always 
followed with interest the many 
membership activities of UPI-
VEB, also assuming the position 
of President of the “Screws For 
Metal” division and representa-
tive of the Technical Committee. 
Then on 5 March 1999, he was 
assigned to chair the new Pro-
ducts Group 1 which brought to-
gether the Divisions: Screws for 
Metal, Self-Tapping Screws and 
Rivets.
On 1 January 2004, he left his job 
at the Agrati Group and took up 
the position of Secretary General 
of UPIVEB.
Gianni Pezzoli devoted all his 
energies to this new job, working 
with professionalism and diplo-
matic tact which is a fundamen-
tal element for the proper mana-
gement of an Association.
Under the presidency of Enio 

“Un doveroso ringraziamento”

Ricordo molto bene l’occasione del 
mio primo incontro con l’Ing. Gianni 
Pezzoli.

Era l’anno 1993 in cui la UPIVEB, sotto 
l’accorta regia dell’allora Presidente Enio 
Fontana, aveva assunto il compito di or-
ganizzare l’Annuale Assemblea Generale 
dell’EIFI. Come sede del Convegno era 
stata favorita la Sardegna in uno dei suoi 
luoghi più suggestivi come Porto Cervo.
Erano quelli tempi in cui le pesanti sessioni 
di lavoro si coniugavano con pause e mo-
menti di condivisione paesaggistica in un disteso clima 
conviviale.
In una di queste pause ebbi l’opportunità di far la co-
noscenza di Gianni Pezzoli e scambiare così, come si 
dice, “quattro parole”.
La prima impressione fu del tutto positiva, quella di una 
persona simpatica e cordiale con uno spiccato senso 
dell’humor che richiamava la sua origine bolognese.
Dopo una precedente esperienza professionale in 
Francia presso la SU France, un’azienda appartenente 
al Gruppo Maccaferri nella posizione di Presidente e 
Direttore Generale, Gianni Pezzoli era passato da poco 
a lavorare come Direttore Generale presso la F.E.V. 
(Fabbrica Emiliana Viteria) con sede a Ozzano dell’Emi-
lia (BO), facente parte del Gruppo Agrati nel quale nel 
tempo ha poi assunto e svolto 
importanti e prestigiosi incarichi 
manageriali.
Parallelamente ai suoi impegni 
nel Gruppo Agrati ha sempre se-
guito con interesse le molteplici 
attività associative dell’UPIVEB 
assumendo anche la carica di 
Presidente della Sezione Viti per 
Metallo e rappresentante del Co-
mitato Tecnico. Poi il 5 marzo del 
1999 ha avuto l’incarico di pre-
siedere il nuovo Gruppo Prodotti 
1 che riuniva le Sezioni: Viti per 
Metallo, Viti Autofilettanti e Ri-
vetti.
Il 1° gennaio 2004, lasciata l’at-
tività presso il Gruppo Agrati ha 
assunto la mansione di Segreta-
rio Generale dell’UPIVEB.
A questo nuovo lavoro l’Ing. 
Pezzoli, ha dedicato tutte le sue 
energie con professionalità e 
quel tatto diplomatico che è ele-
mento fondamentale per la cor-

Spigolatura
Odds and Ends
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retta conduzione di un’Associazione.
Sotto la Presidenza di Enio Fontana ha portato a com-
pimento progetti sia di carattere nazionale che inter-
nazionale ed ha svolto programmi di lavoro che sono 
proseguiti anche con la Presidenza del compianto Ser-
gio Pirovano.
In particolare, su espressa intuizione del Presidente 
Pirovano, superando non poche difficoltà l’Ing. Pezzo-
li ha portato a compimento due specifici e importanti 
progetti;
Il primo è stato quello di assumere, insieme a France-
sca Crisi, l’importante incarico della gestione della Se-
greteria dell’EIFI.
Il secondo progetto è stato quello di modificare lo Sta-
tuto dell’UPIVEB in modo da comprendere una nuova 
categoria di Soci detti “Associati sostenitori”, come i 
produttori di macchine per la fabbricazione dei faste-
ners, gli acciaieri, i trafilatori, ecc.
Il 30 giugno 2022 Gianni Pezzoli, ha deciso di chiudere 
la sua esperienza in UPIVEB passando la direzione per 
intero all’Ing. Marco Cibien.
Indubbiamente il valore dell’operato di Gianni Pezzoli 

resterà indelebile nel tempo così come la riconoscenza 
di tutti i Soci dell’UPIVEB, del Comitato di Presidenza, 
del Presidente Giorgio Donati, del Direttore Generale 
Marco Cibien e di Francesca Crisi.
È sicuro che con la fine della gestione dell’Ing. Gianni 
Pezzoli si conclude un importante capitolo della storia 
dell’UPIVEB.

Fontana, he developed projects of both a national and 
international nature and carried out work programs that 
continued under the presidency of the late Sergio Pi-
rovano.
In particular, on the express intuition of President Pi-
rovano, overcoming many difficulties, engineer Pezzoli 
completed two specific and important projects.
The first was to take on, together with Francesca Crisi, 
the important task of managing the EIFI Secretariat.
The second project was to amend the UPIVEB articles 
of association to include a new category of members 
called “Supporting Members,” such as manufacturers 
of fasteners, steelworkers, wire-working companies, 
etc.
On 30 June 2022, Gianni Pezzoli decided to end his 
experience in UPIVEB by passing the entire manage-
ment to engineer Marco Cibien.
Undoubtedly, the value of Gianni Pezzoli’s work will re-
main indelible in time as will the gratitude of all UPIVEB 
Members, the Presidential Committee, President Gior-
gio Donati, General Manager Marco Cibien and Fran-
cesca Crisi.

We are certain that the end of Gianni Pezzoli’s manage-
ment ends an important chapter in the history of UPI-
VEB.

di/by Marco A. Guerritore
Direttore Responsabile

Editor In Chief

5 marzo 1999, Milano (sede UPIVEB), Gianni Pezzoli eletto 
Presidente del Gruppo Prodotti 1
5 March 1999, Milan (UPIVEB headquarters), Gianni Pezzoli 
elected president of Product Group 1

Gennaio 2004, Milano (sede UPIVEB), il passaggio di consegne 
nella direzione dell’Unione da sinistra verso destra: 
Marco A. Guerritore, Francesca Crisi, Gianni Pezzoli
January 2004, Milan (UPIVEB headquarters), the handover 
of the Union’s management left to right: Marco A. Guerri-
tore, Francesca Crisi, Gianni Pezzoli

7 luglio 2017, Milano, Cena degli Associati UPIVEB da sinistra verso destra: 
Giorgio Donati, Gianni Pezzoli, Sergio Pirovano
7 July 2017, Milan, UPIVEB Members’ Dinner left to right: Giorgio Do-
nati, Gianni Pezzoli, Sergio Pirovano
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Future
EIFI, the European Fastener Association, 
set up an ad hoc working committee al-
most a year ago to assess and work out 
how to reform itself. As President of the 
Italian National Association I was asked 
to become part of this committee to-
gether with my counterparts from Fran-
ce, Germany and Spain, as well as the 
President of the EIFI itself, Mr Karlsson. 

Many reasons convinced the EIFI Board 
to launch this initiative: the need for gre-
ater coordination between the national 
associations, the desire to expand and 
enrich the services and content provi-
ded to Members, the need for a common 
strategy concerning the development 

and promulgation of new technical standards within 
ISO and CEN, a more cohesive and incisive position on 
trade defence instruments, up to the management at 
a European level of decidedly more topical issues that 
weigh on the future of companies in the sector such as 
energy, sustainability and, why not, the formulation of 
European indices on some of the cost items that most 
affect company budgets.

The work carried out over the past few months has hel-
ped to remove some resistance in principle, fostering 
a positive dialogue between the representatives of the 
four associations, coordinated and expertly led by Pre-
sident Karlsson. In short, a well-rounded think tank that 
eventually saw common positions emerge with respect 
to some purely national points of view.

The process, as expected, was not easy and smooth, 
but the commitment and willingness of all the parti-
cipants made it possible to overcome some obsta-
cles, vetoes and differences of opinion. This led to 
the drafting of new Articles of Association which will 
be presented to the Board in the coming weeks, after 
having already successfully passed the scrutiny of the 
Presidential Committees of the individual national asso-
ciations. The approval process will end with a hopefully 
positive vote by the EIFI General Meeting, expected by 
the end of the year.

This draft text may not fully satisfy those who wanted 
a more radical and innovative proposal, but it certainly 
constitutes, after years of waiting, an excellent starting 
point to enable EIFI to make a decisive change of gear 
in facing present and future challenges.

Key elements of the proposal are the rotation of the 
association’s offices every four years with a maximum 
of two terms of office and the establishment of three 

Futuro

L’EIFI, Associazione del Fastener 
Europeo, ha istituito quasi un anno 
fa un Comitato di lavoro pensato 

ad hoc per valutare ed elaborare le mo-
dalità di una propria riforma. In quanto 
Presidente dell’Associazione Nazionale 
Italiana, sono stato chiamato a farne par-
te insieme ai miei omologhi di Francia, 
Germania e Spagna, nonché al Presiden-
te dell’EIFI stessa, il Sig. Karlsson. 

Molteplici le ragioni che hanno convinto 
il Board dell’EIFI ad avviare tale inizia-
tiva: la necessità di un maggior coordi-
namento tra le Associazioni nazionali, la 
volontà di ampliare ed arricchire i servizi 
e i contenuti forniti agli Associati, l’esi-
genza di una strategia comune rispetto all’elaborazio-
ne e alla promulgazione di nuove normative tecniche in 
ambito ISO e CEN, una posizione maggiormente coesa 
ed incisiva in materia di strumenti di difesa commer-
ciale, fino ad arrivare alla gestione a livello europeo di 
tematiche decisamente più attuali, che pesano sul futu-
ro delle aziende del settore come, per esempio, quella 
energetica, quella della sostenibilità e, perché no, l’ela-
borazione di indici europei su alcune delle voci di costo 
che maggiormente incidono sui bilanci aziendali.

Il lavoro svolto in questi mesi ha contribuito a rimuove-
re alcune resistenze di principio, favorendo un positivo 
dialogo tra i rappresentanti delle quattro Associazioni, 
coordinati dalla sapiente guida del Presidente Karls-
son. Insomma, un think tank a tutto tondo che ha visto 
emergere alla fine posizioni comuni rispetto ad alcuni 
punti di vista prettamente nazionali.

Il processo, come d’altra parte atteso, non è stato tut-
tavia semplice e fluido ma l’impegno e la volontà di tutti 
i partecipanti hanno permesso di superare alcuni osta-
coli, veti, divergenze di opinioni arrivando a redigere 
una bozza di nuovo Statuto che sarà nelle prossime 
settimane presentata al Board, dopo aver già superato 
positivamente il vaglio dei Comitati di Presidenza del-
le singole Associazioni nazionali. L’iter approvativo si 
concluderà con il voto, si auspica positivo, da parte 
dell’Assemblea Generale EIFI, atteso entro fine anno.

Forse tale bozza di testo non soddisfa appieno chi au-
spicava una proposta più radicale e innovativa ma certa-
mente costituisce, dopo anni di attesa, un’ottima base di 
partenza per permettere all’EIFI un deciso cambiamento 
di marcia nell’affrontare le sfide presenti e future.

Elementi caratterizzanti della proposta sono la rotazio-
ne delle cariche associative ogni quattro anni con un 

Editoriale 
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massimo di due mandati e la costituzione di tre comitati 
operativi permanenti.
La rotazione delle cariche è stata pensata per favorire 
non solo la partecipazione di tutte le Associazioni na-
zionali alla direzione degli organi associativi, ma anche 
e soprattutto per permettere alla nuova classe dirigen-
te della EIFI, espressione delle eccellenze nazionali, di 
esporre le proprie conoscenze e proposte, mettendole 
a disposizione di tutti.

I tre Comitati attivi permanenti, Marketing e Comunica-
zione, Tecnico Qualità e Innovazione e Pubbliche Re-
lazioni, Legale, TDI (Trade Defence Instruments) e Svi-
luppo Associativo, verranno affidati nel primo mandato 
rispettivamente a Francia, Germania e Italia; all’attività 
dei Comitati contribuiranno tutti i Paesi su base volon-
taria, attraverso la partecipazione di figure individuate 
dalle singole Associazioni nazionali.

Sulla base di queste premesse, si può ragionevolmente 
prevedere che il nuovo Statuto entri in vigore al più tardi 
entro il primo trimestre 2023 e che pertanto si possano 
rinnovare le cariche associative entro quella data.

Dicevamo tematiche di attualità, ce ne sono tante sul 
tavolo, di non facile soluzione come ad esempio quella 
energetica, la sostenibilità, la riduzione del CO2… in-
somma, una transizione ecologica richiesta alle Azien-
de e ai Cittadini, che se da un lato non è più eludibile, 
dall’altro ha costi e tempistiche di attuazione non sem-
plici da gestire.

In tal senso, l’UPIVEB si farà portavoce delle esigenze 
del settore del fastener italiano presso il Governo che 
nascerà dalle elezioni del prossimo 25 settembre, per 
richiedere un sostegno adeguato a preservare la com-
petitività dei nostri prodotti sul mercato internazionale.

permanent operational committees.
The rotation of offices has been designed not only to 
encourage the participation of all national associations 
in the management of the association bodies, but also 
and above all to allow the new management class of 
the EIFI, expression of national excellence, to display 
their knowledge and proposals, making them available 
to everyone.

The three permanent active Committees, Marketing 
and Communication, Technical Quality and Innovation 
and Public Relations, Legal, Trade Defence Instruments 
and Membership Development, will be entrusted in the 
first mandate to France, Germany and Italy respectively. 
All countries will contribute to the work of the Commit-
tees on a voluntary basis, through the participation of 
professionals identified by the individual national Asso-
ciations.

On the basis of these premises, it can be reasonably 
expected that the new Articles of Association will enter 
into force by the first quarter of 2023 at the latest, and 
that the association’s offices can be renewed by that 
date.

As already mentioned, there are many topical issues on 
the table, which are not easy to solve, such as energy, 
sustainability, CO2 reduction… in short, an ecological 
transition required of companies and citizens, which on 
the one hand can no longer be avoided, and on the 
other hand has costs and implementation timeframes 
that are not easy to manage.

In this sense, the UPIVEB will voice the needs of the Ita-
lian fastener sector to the Government that will emerge 
from the 25 September elections, to request adequate 
support to preserve the competitiveness of our pro-
ducts on the international market.

di/by Giorgio Donati
Presidente UPIVEB

UPIVEB President
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Aumenta il costo dell’energia.
Cosa fare?

Oggi nel mercato, a causa del 
COVID–19 prima e della guer-
ra in Ucraina poi, regna sovra-

na la confusione.
Fare delle previsioni non è certo cosa 
facile. Con il costante aumento dei 

prezzi delle ma-
terie energetiche 
e delle materie 
prime, le diffi-
coltà ed i rischi 
per chi conduce 
un’impresa sono 
altissimi.
Ad ogni modo 
l’ imprenditore 
non si può fer-
mare, bisogna 
che vada avanti 
anche se con 
molti dubbi e 
molte domande.
Indubbiamente 

non è possibile dissipare tutte le incertezze e rispon-
dere esaurientemente a tutti i quesiti, ciò nonostante, 
abbiamo selezionato alcune tematiche che reputiamo 
interessanti ed attuali da sottoporre a due operatori 
del settore del fastener di grande esperienza e spes-
sore professionale.

Presentiamoli:
- Vittoriano Calomeni – Direttore Generale di Bontem-

pi Vibo SpA e Amministratore Delegato di Mi.Me.
Af. S.p.A.
Presidente del Gruppo di Mercato “General Indu-
stry & Distribution” dell’UPIVEB.

- Giandomenico Sbaragli – “Sales & Marketing Direc-
tor” di Agrati Group. 
Presidente del Gruppo di Mercato “Automotive” 
della UPIVEB.

Domanda: Quali conseguenze ha lasciato il CO-
VID nelle Aziende del fastener?

Calomeni: Purtroppo l’emergenza COVID-19 non è 
ancora finita. Ci siamo semplicemente abituati a con-
viverci. Non credo che il nostro settore abbia delle pe-
culiarità in tal senso, ma in generale ritengo che que-
sta pandemia ci abbia lasciato la consapevolezza che 
per quanto sia necessario fare progetti a medio-lungo 
termine bisogna sempre essere pronti e preparati ad 
adeguarli a un contesto in continua evoluzione. 

Rising energy 
costs. What 
can we do?

Confusion rei-
gns in the mar-
ket today, first 
because of Co-
vid-19 and then 
because of the 
war in Ukraine.
Making predi-
ctions is un-
doubtedly not 
easy. With the 
constant rise in 
energy and raw 
material prices, 
the difficulties 
and risks for 
those running a 

business are very high.
In any case, entrepreneurs cannot stop, they must 
move forward even if they have many doubts and 
questions.
Undoubtedly, it is not possible to dispel all the 
uncertainties and answer all the questions com-
prehensively. Nonetheless, we have selected some 
interesting and relevant questions to submit to two 
fastener operators with great experience and profes-
sional knowledge.

Let’s introduce them:
- Vittoriano Calomeni – General Manager of Bontem-

pi Vibo SpA and CEO of  Mi.Me.Af. S.p.A.
President of the UPIVEB “General Industry & Di-
stribution” Market Group.

- Giandomenico Sbaragli – Sales & Marketing Direc-
tor of Agrati Group. 
President of the UPIVEB “Automotive” Market 
Group.

Question: What consequences has COVID left on 
fastener companies?

Calomeni: Unfortunately, the COVID-19 emergency 
is not over yet. We have simply gotten used to living 
with it. I don’t think our sector has any particular is-
sues in this respect. Still, in general, I believe that 

Vittoriano Calomeni
Giandomenico Sbaragli

     
Marco A. Guerritore

Direttore Responsabile
 di Italian Fasteners

Editor In Chief, Italian Fasteners
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Sbaragli: Il COVID ha rappresentato una vera e pro-
pria rivoluzione, sia per quanto riguarda il mercato sia 
per quanto riguarda gli aspetti culturali e gestionali 
all’interno delle aziende.
L’onda lunga della crisi di mercato, provocata dal CO-
VID, ancora non è passata: i volumi di vendita auto 
raggiunti in era Pre-Covid non sono ancora stati com-
pletamente recuperati anche perché il mercato è sta-
to soffocato da altre problematiche, solo parzialmen-
te legate al COVID, quali la carenza dei microchips, 
l’inflazione e l’incertezza generata dal processo di 
elettrificazione.
L’altro elemento caratterizzante il periodo di pande-
mia, è stato il cambio di alcuni parametri organizzativi 
che sembravano scolpiti nelle nostre aziende.
Lo smart working, diventato una necessita nei periodi 
di chiusura o nei periodi di restrizioni dovuti al con-
trollo della pandemia è improvvisamente diventato un 
nuovo modus operandi.
Un meccanismo inserito nei processi aziendali con si-
stematicità ma che rappresenta un must per la forza 
lavoro ed in particolare per le nuove generazioni, mol-
to più focalizzate nel raggiungimento di un equilibrio 
fra lavoro e vita personale e molto meno disposti ad 
affrontare lunghi spostamenti per raggiungere fisica-
mente la sede di lavoro.

Alla fine della pandemia sembrava che dovesse ini-
ziare un periodo di ripresa economica, poi la guerra 
in Ucraina ha destabilizzato ogni previsione con un 
rallentamento della dinamica di mercato?

C.: Direi di sì. A fine 2021, a fronte di un anno re-
cord per il settore del fastener, le premesse per il 2022 
erano addirittura di un ulteriore crescita, a fronte di 
una domanda che restava su livelli elevati. Ben prima 
della guerra però vi erano state avvisaglie legate al 
prezzo dell’energia in aumento che avevano adden-
sato qualche minaccia. Poi la guerra ha amplificato la 
portata di tali eventi.

S.: La crisi economica, conseguente ai due anni di 
COVID, ha necessariamente rallentato un mercato 
che già aveva dato segnali di cedimento, con una 
tendenza in calo iniziato nel 2018 e proseguito nel 
2019.
Il 2022 sembrava poter essere l’anno della riparten-
za, soprattutto nella sua seconda metà. Ad oggi le 
previsioni fanno ancora vedere i prossimi sei mesi 
come robusti con volumi finalmente pari al periodo 
Pre-Covid. Rimane però l’incognita dell’impatto che 
la guerra in Ucraina potrà avere soprattutto sui costi 
dell’energia ed in particolare del gas.
Questa situazione genera un trend inflattivo sempre 
più preoccupante e potrebbe creare forti rallentamen-
ti sul mercato ma anche gravi difficoltà finanziare a 
livello di supply chain.
L’altro elemento di grande rischio è la disponibilità del 
gas. Un’interruzione delle forniture dalla Russia po-
trebbe creare problemi di continuità della produzione 

this pandemic has left us with the awareness that no 
matter how necessary it is to make medium to long-
term plans, we must always be ready and prepared 
to adapt them to an ever-changing context. 

Sbaragli: COVID represented a real revolution, both 
in terms of the market and in terms of the cultural 
and management aspects within companies.
The long wave of the market crisis caused by COVID 
has not yet passed: the volumes of car sales achie-
ved in the pre-COVID era have not yet been fully re-
covered, also because the market has been suffoca-
ted by other problems only partially linked to COVID, 
such as the shortage of microchips, inflation and the 
uncertainty generated by electrification.
The other element that characterised the pandemic 
period was the change of some organisational pa-
rameters that seemed to be ingrained in our com-
panies.
Smart working, which had become a necessity du-
ring the periods of shutdown or periods of restri-
ctions due to controlling the pandemic, suddenly 
became a new modus operandi.
This mechanism has been systematically incorpora-
ted into business processes but is extremely impor-
tant for the workforce and in particular the younger 
generations, who are much more focused on achie-
ving a balance between work and personal life and 
are much less willing to travel long distances to phy-
sically reach their place of work.

At the end of the pandemic, it seemed that a pe-
riod of economic recovery was about to begin, 
then the war in Ukraine destabilised all expecta-
tions with a slowdown in market dynamics.

C.: Yes, that’s right. At the end of 2021, against the 
backdrop of a record year for the fastener sector, the 
outlook for 2022 was even further growth, with de-
mand remaining at high levels. However, there had 
been warnings of rising energy prices before the 
war, which had raised some threats. The war sub-
sequently amplified the magnitude of these events.

S.: The economic crisis, resulting from the two years 
of COVID, inevitably slowed down a market that had 
already shown signs of subsiding, with a downward 
trend that began in 2018 and continued in 2019.
2022 looked like it could be the year of the restart, 
especially in the second half of the year. To date, 
forecasts still show the next six months as robust 
with volumes finally matching those recorded in the 
pre-Covid period. However, there remains the unk-
nown impact that the war in Ukraine may have, espe-
cially on energy costs and gas.
This situation generates an increasingly worrying 
inflationary trend and could create severe market 
slowdowns and serious financial difficulties in the 
supply chain.
Another major element of risk is the availability of gas. 
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in tutta la filiera automotive, andando per il terzo anno 
consecutivo a rappresentare un ulteriore elemento di 
grave perturbazione del mercato.

Uno dei principali problemi che oggi deve affron-
tare l’industria è il crescente costo dell’energia. 
Come pensa si possa affrontare?

C.: Ritengo sia indispensabile un intervento politico 
italiano in primis, seguito a stretto giro da una regola-
mentazione Europea del mercato dell’energia. Non è 
possibile che a fronte di accordi quadro-decennali    si 
assista a record di aumenti continui che hanno portato 
il costo dell’energia ad essere del 500% superiore a 
12 mesi fa. Il governo a mio parere dovrebbe garanti-
re l’assenza di operazioni speculative anche nel libero 
mercato.

S.: L’incremento incontrollato dell’energia è sicura-
mente il fattore di preoccupazione maggiore di queste 
settimane.
La tendenza iniziata dalla seconda metà del 2021 
sembrava poter essere gestita attraverso trattative 
puntuali con i clienti e con una sorta di pain-sharing, 
necessario a superare il periodo di incremento che 
tutti però pensavano essere limitato nel tempo e di in-
tensità gestibile. L’inizio della guerra, le tensioni con la 
Russia relativamente all’approvvigionamento del gas, 
hanno invece creato una situazione di difficile inter-
pretazione, con problemi sia di incremento costo, sia 
di disponibilità che diventano centrali nelle strategie 
manageriali di ogni azienda.
La gestione di tali costi con fornitori e clienti in tutta 
la supply chain è nel breve l’unico strumento che può 
limitare i rischi di default di uno o più elementi della 
stessa. È fondamentale ritrovare equilibrio fra le mar-
ginalità record generate dai costruttori auto e la soffe-
renza di tutta la catena di fornitura a monte.
Nel medio lungo termine sarà necessario rivedere le 
strategie sia di consumo dell’energia, all’interno dei 
diversi processi industriali e rivedere tecnologie sia di 
generazione dell’energia, sia di produzione, soprat-
tutto nel caso in cui i nuovi costi risultassero essere, 
almeno parzialmente, un nuovo standard.

Si parla tanto di “Industria 4.0” e a volte addirittura 
di “Industria 5.0”. Vale a dire industrie sempre più 
robotizzate che significa sempre più energivore. 
Non le sembra quindi una contraddizione? 
Non sarebbe invece il caso di rivedere il concetto 
di utilizzo della mano d’opera?

C.: No, non credo vi sia tale correlazione. L’automa-
zione è imprescindibile per rispondere alle esigenze 
di performance sempre più pressanti che ci arrivano 
dal mercato. 
Inoltre non vi è un’ampia disponibilità di mano d’o-
pera in Italia, anzi su vari profili specifici notiamo una 
carenza ormai cronica. La ricerca di personale qualifi-
cato è stata una sfida importante negli ultimi anni e lo 

An interruption in supplies from Russia could create 
problems for the continuity of production throughout 
the automotive supply chain, representing a further 
element of severe disruption to the market for the 
third consecutive year.

One of the main problems facing industry today 
is the rising cost of energy. How do you think it 
should be tackled?

C.: Firstly, I think intervention by the Italian govern-
ment is indispensable, followed closely by a Europe-
an regulation of the energy market. It is not possible 
that in the face of 10-year framework agreemen-
ts we are witnessing continuous record increases 
that have led the cost of energy to be 500% higher 
than 12 months ago. In my opinion, the government 
should ensure that there are no speculative opera-
tions even in the free market.

S.: The uncontrolled increase in energy is certainly 
the biggest cause for concern in recent weeks.
The trend that began in the second half of 2021 se-
emed to be manageable through timely negotiations 
with customers and with a kind of pain-sharing, whi-
ch was necessary to overcome the period of increa-
se that everyone thought would not last and whose 
intensity could be managed. The beginning of the 
war and the tensions with Russia regarding the sup-
ply of gas have instead created a difficult situation, 
with problems associated with cost increase and 
availability that become crucial in the management 
strategies of each company.
Managing these costs with suppliers and customers 
throughout the supply chain is the only short-term 
tool that can limit the default risks of one or more 
elements of the supply chain. A balance must be 
found between the record margins generated by car 
manufacturers and the suffering of the entire upstre-
am supply chain.
In the medium to long term, it will be necessary to 
review the strategies for energy consumption, within 
the various industrial processes, and the techno-
logies for both energy generation and production, 
especially if the new costs turn out to be, at least 
partially, a new standard.

There is much talk about “Industry 4.0” and so-
metimes even “Industry 5.0.” In other words, in-
dustries that are increasingly robotised, and the-
refore require more and more energy to operate. 
Don’t you think this is a contradiction? 
Shouldn’t we instead review the concept of the 
use of labour?

C.: No, I don’t think there is such a correlation. Au-
tomation is essential to meet the ever more pressing 
performance requirements arriving from the market. 
Furthermore, Italy does not have a large availability 
of labour; in fact, there is a chronic shortage of va-
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sarà anche nel prossimo futuro.

S.: In realtà, i driver principali di consumo di energia, 
sono parte di processi produttivi, che poco hanno a 
che fare con la possibilità di utilizzo più o meno diffu-
so di manodopera. 
Mi riferisco, in particolare nel nostro campo, alla pre-
parazione del filo, ai processi di bonifica ed aggiun-
gerei allargando lo sguardo dalla supply chain alla 
produzione dell’acciaio.
L’utilizzo esteso dell’Industria 4.0 a questi processi ri-
mane l’unica soluzione per una razionalizzazione dei 
consumi ed un focus sull’efficienza dei processi stes-
si, proprio allo scopo di ridurre il consumo di gas ed 
elettricità dove la spesa è maggiore.

Se il prezzo dell’energia dovesse ulteriormente 
salire quali potranno essere le conseguenze per le 
industrie del fastener?

C.: Senza interventi strutturali a livello nazionale ed 
europeo, a fronte di una concorrenza che non si trova 
nelle stesse condizioni, vedo nella fermata generaliz-
zata dell’intero comparto produttivo europeo l’unica 
conseguenza prevedibile.

S.: Un ulteriore aumento diventerebbe insostenibile 
senza un supporto diretto delle case automobilisti-
che. Il peso delle materie prime (fortemente influen-
zato dal costo dell’energia elettrica e del gas), dei pro-
cessi fondamentali di trattamento a filo, della bonifica 
e dei trattamenti superficiali, rendono la nostra pro-
duzione particolarmente energivora e dipendente dal 
costo di gas ed energia elettrica, quindi le nostre at-
tività risulterebbero ingestibili senza un adeguamento 
dei prezzi ai nuovi livello di costo.
Nel breve non ci sono soluzioni alternative.

In alcuni Paesi, soprattutto europei, si comincia a 
pensare di selezionare le imprese da preservare in 
caso di razionamento energetico.
In questo caso quale pensa sia la sorte delle indu-
strie del fastener? 

C.: Il fastener è una commodity di basso valore, ma 
rappresenta un “line stopper” pericolosissimo per di-
versi settori. Credo quindi che la nostra industria do-
vrà essere preservata affinché altri settori vitali possa-
no continuare a produrre.

S.: Ritengo che l’industria del fastener, non possa es-
sere fra queste. Il nostro settore rappresenta un ele-
mento base nell’assemblaggio di un numero enorme 
di prodotti. Fermare la nostra produzione equivarreb-
be a fermare enormi fette dell’economia europea.
Un razionamento però genererebbe un grave rischio 
di continuità nelle attività produttive in genere, andan-
do molto probabilmente in modo indiretto a interrom-
pere uno o più punti della filiera, con conseguenze su 
tutto il tessuto produttivo italiano ed europeo.

rious specific profiles. The search for qualified per-
sonnel has been a major challenge in recent years 
and will remain so in the near future.

S.: In reality, the main drivers of energy consumption 
are part of the production processes, which have 
little to do with the widespread use of labour. I am 
referring, particularly in our field, to wire preparation, 
reclamation processes, and if we widen the scope to 
include the supply chain, to steel production.
Extending the use of Industry 4.0 to these processes 
remains the only solution for rationalising consump-
tion and focusing on the efficiency of the processes 
themselves, precisely to reduce gas and electricity 
consumption where the expense is greatest.

If energy prices were to rise further, what could 
be the consequences for the fastener industries?

C.: Without structural interventions at a national and 
European level, faced with competition that is not in 
the same condition, I see the generalised shutdown 
of the entire European production sector as the only 
foreseeable consequence.

S.: A further increase would become unsustainable 
without direct support from car manufacturers. 
The weight of raw materials (strongly influenced by 
electricity and gas costs), of the basic processes of 
wire treatment, reclamation and surface treatment 
make our production particularly energy-intensive 
and dependent on gas and electricity costs, so our 
activities would be unmanageable without adjusting 
prices to the new cost levels.
There are no alternative solutions in the short term.

In some countries, especially in Europe, people 
are starting to think about selecting companies 
to be preserved in the event of energy rationing.
In this case, what do you think is the fate of the 
fastener industry? 

C.: The fastener is a low-value commodity, but it re-
presents a very dangerous “line stopper” for several 
sectors. 
Therefore, I believe that our industry will have to be 
preserved so that other vital sectors can continue to 
produce.

S.: I believe that the fastener industry must be pre-
served. Our industry is an essential element in the 
assembly of a huge number of products. Stopping 
our production would be tantamount to destroying 
huge chunks of the European economy.
Rationing would greatly risk the continuity of pro-
duction activities in general and would most likely 
indirectly disrupt one or more points in the chain. 
This in turn would greatly affect the entire Italian and 
European manufacturing industry.
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L’inflazione sta riprendendo forza. Come affron-
tarla?

C.: Purtroppo ritengo che più che di inflazione si deb-
ba parlare di stagflazione e qui una soluzione univoca 
e condivisa purtroppo non esiste. L’unica possibilità 
che vedo è che velocemente le istituzioni e i governi 
europei recuperino credibilità, convincendo le fami-
glie e le imprese della transitorietà di questa infausta 
situazione.

S.: La risposta è analoga a quella già indicata per l’e-
nergia. In realtà uno degli elementi fondamentali che 
determinano l’inflazione è proprio il costo dell’energia.
Ad oggi solo il supporto proveniente dai grandi co-
struttori automobilistici rappresenta l’unica soluzione 
per il superamento del momento difficile.

Quanto incide mediamente il costo dell’energia 
sul costo finale del prodotto, prima della crisi e 
oggi, nel settore del fasteners?

C.: Come accennavo prima siamo a valori che supe-
rano il 500% rispetto a 12 mesi fa.

S.: Il costo dell’energia per un’azienda fasteners, di-
pende molto dall’integrazione del processo produtti-
vo e dalle tecnologie utilizzate.
In generale possiamo stimare che la quota di costo 
legata all’energia, cioè gas ed elettricità fosse in con-
dizioni normali (2019), pari ad un valore che poteva 
variare fra 4% e 6%. 
Nel 2022, nelle attuali condizioni la componente di 
costo imputabile all’energia ha raggiunto un livello 
compreso fra il 15% ed il 20%.
Da qui la necessità di compensare questo drammati-
co impatto.

Cosa dire dei Certificati Verdi che sono quadrupli-
cati in meno di due anni?

C.: Se un effetto positivo ci deve essere da questa 
crisi è proprio nella forte spinta verso famiglie ed im-
prese ad individuare fonti energetiche alternative, au-
tonome e a basso impatto ambientale.

S.: In generale, il focus su sostenibilità, riduzione di 
CO2, economia circolare è aumentato incredibilmen-
te negli ultimi anni. Nel settore automotive, la certifi-
cazione impostata sulle tematiche green e quindi la 
capacità di dimostrare che queste tematiche sono 
parte centrale delle strategie aziendali, sta diventando 
un must per poter accedere a nuovi progetti e poter 
lavorare con i principali costruttori automobilistici.
Credo che il trend sia corretto, naturalmente tenendo 
ben presente che la transizione ecologica che viene 
richiesta ha un costo, necessita di tempi per la ripro-
gettazione dei processi produttivi e la riconversione 
degli impianti.
Anche in questo caso è importante un totale allinea-

Inflation is gaining strength again. How should it 
be tackled?

C.: I believe that stagflation is more critical than infla-
tion, and unfortunately an unambiguous and shared 
solution does not exist for this. The only possibility 
I see is that European institutions and governmen-
ts must quickly regain credibility, convincing hou-
seholds and businesses of the transient nature of 
this dire situation.

S.: The answer is similar to that already indicated for 
energy. In fact, one of the key drivers of inflation is 
precisely that of energy cost.
To date, support from major car manufacturers is the 
only solution for overcoming this difficult time.

On average, how much does the cost of energy, 
before the crisis and today, affect the final cost 
of the product in the fasteners industry?

C.: As I mentioned before, we are at values that are 
500% higher than 12 months ago.

S.: The cost of energy for a fasteners company de-
pends a lot on the integration of the production pro-
cess and the technologies used.
In general, we can estimate that the cost share rela-
ted to energy, i.e. gas and electricity, was in normal 
conditions (2019), equal to a value between 4% and 
6% 
In 2022, in the current conditions, the energy-related 
cost component reached a level between 15% and 
20%.
Hence, the need to offset this dramatic impact.

What about Green Certificates, which have qua-
drupled in less than two years?

C.: A positive effect that has come from this crisis 
is the strong push for households and companies 
to find alternative, autonomous and environmentally 
friendly energy sources.

S.: In general, the focus on sustainability, CO2 re-
duction, and the circular economy has increased 
dramatically in recent years. In the automotive sec-
tor, the certification based on green issues, and the-
refore the ability to demonstrate that these issues are 
a central part of company strategies, is becoming a 
must in order to be able to access new projects and 
work with major car manufacturers.
I believe that the trend is correct, bearing in mind of 
course that the green transition that is being deman-
ded has a cost, requiring time for the redesigning of 
production processes and reconversion of facilities.
Also in this case, total alignment between suppliers, 
customers (in particular OEMs), and institutions is 
crucial. An imbalance between strategies, demands 
for change and resources could be dangerous for 
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mento fra fornitori, clienti (in particolare OEM) e isti-
tuzioni.  Uno squilibrio, fra strategie, richieste di cam-
biamento e risorse, potrebbe risultare pericoloso per 
molti attori della filiera.

Nell’attuale situazione politico/economica la UPI-
VEB può esercitare un suo ruolo in favore degli 
associati? Quale?

C.: Si assolutamente. UPIVEB è essenziale per il set-
tore del fastener: il confronto su tematiche comuni fa 
in modo che si possa far tesoro di strategie vincenti 
attuate da altre aziende e soprattutto l’Associazione 
è indispensabile per portare a Bruxelles e a Roma le 
tematiche che stanno a cuore ai produttori di bullo-
neria italiani. 

S.: Credo che il coordinamento fra aziende della fi-
liera, grandi produttori e istituzioni assuma in questo 
periodo di difficoltà un ruolo centrale.
La gestione dell’inflazione e degli impatti importanti 
che questa avrà sui risultati delle aziende associate, 
l’equilibrio fra regolamenti e leggi rispetto alle risorse 
necessarie per l’implementazione, la gestione delle 
tensioni fra attori diversi ma in realtà interconnessi, 
sono tutti aspetti che fanno parte dell’attività quoti-
diana di gestione aziendale ma che dovranno essere 
affrontati su tavoli a più ampio respiro.
L’attività dell’associazione, l’integrazione della stessa 
in gruppi e associazioni dal peso specifico maggiore, 
permetterà di affrontare i diversi fronti con una forza 
maggiore ed adeguata alla straordinarietà degli eventi 
che stiamo vivendo.
È proprio in questi momenti in cui il detto “l’unione fa 
la forza” diventa imprescindibile!

Mario Draghi è ottimista sul futuro dell’italia, e lei?

C.: Assolutamente. Senza l’ottimismo sul futuro cosa 
ci resta?

S.: Credo che il momento che stiamo vivendo, abbia 
un impatto planetario ed in senso globale va analiz-
zato; l’Italia rappresenta solo una parte, relativamente 
piccola del sistema.
Sono ottimista di natura, qualcuno mi accusa di es-
serlo troppo, ma devo dire che la situazione è preoc-
cupante ed imprevedibile.
Già dal 2020, con il COVID abbiamo vissuto situazioni 
inimmaginabili, a cui abbiamo fatto fronte e ci siamo 
in modo relativamente veloce, adattati. 
Il susseguirsi di eventi imprevisti e direttamente im-
pattanti sulle nostre vite è comunque incredibile e 
sicuramente questo metterà alla prova la nostra ca-
pacità di resilienza a tutti i livelli, dalla sfera familiare, 
a quella aziendale, a quella del sistema paese in cui 
viviamo, fino alla comunità internazionale.
Ottimista? Meno del solito..., probabilmente meno di 
Draghi.

many players in the supply chain.

In the current political/economic situation, can 
the UPIVEB play a role in supporting its mem-
bers? Which one?

C.: Yes, absolutely. The UPIVEB is essential for the 
fastener sector: discussion on common issues ma-
kes it possible to learn from successful strategies 
implemented by other companies. Above all, the 
Association is essential for bringing the issues that 
Italian fastener manufacturers care about to Brussels 
and Rome. 

S.: I believe that coordination between companies 
in the supply chain, large manufacturers and institu-
tions plays a vital role in these difficult times.
The management of inflation and the significant im-
pact this will have on the results of member com-
panies, the balance between regulations and laws 
with respect to the resources needed for their im-
plementation, the management of tensions between 
different yet interconnected players, are all compo-
nents of the day-to-day management of a company. 
However, they will have to be addressed on a broa-
der scale.
The activity of the association and its integration into 
groups and associations with greater specific weight 
will allow us to address the different aspects with 
greater strength, adequate to the extraordinary natu-
re of the events we are currently experiencing.
It is precisely at such times when the saying “union 
is strength” becomes indispensable!

Mario Draghi is optimistic about the future of 
Italy, and you?

C.: Absolutely. Without optimism about the future, 
what do we have left?

S.: I believe that the moment we are experiencing 
has a planetary impact and should be analysed glo-
bally. Italy is only a relatively small part of the system.
I am optimistic by nature, some people accuse me of 
being too optimistic, but I have to say that the situa-
tion is worrying and unpredictable.
Already since 2020, with COVID, we have experien-
ced unimaginable situations, which we coped with 
and adapted to relatively quickly. 
However, the succession of unforeseen events di-
rectly impacting our lives is unbelievable. This will 
certainly test our resilience at all levels, from the 
family sphere to the corporate one, to the country 
system in which we live, to the international com-
munity.
Optimistic? Less than usual…. probably less than 
Draghi.
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La prima società di Fontana Gruppo festeggia un com-
pleanno molto speciale

Il 2022 rappresenta un anno importante per Fontana 
Gruppo: esattamente settant’anni fa nasceva la pri-
ma società del Gruppo, la Fontana Luigi S.p.A, che 

ha dato inizio all’avventura imprenditoriale di quella 
che oggi, in tutto il mondo, è conosciuta come la mul-
tinazionale leader del settore dei fasteners. Sedici plant 
produttivi, sedi e filiali distribuite in trentadue località tra 
Europa, Americhe e India, tre centri di ricerca nel mondo, 
oltre 145 patents e 4.000 dipendenti nel mondo: questi 
sono solo alcuni numeri che riassumono e fotografano 
una storia di imprenditoria e di famiglia, in particolare 
della Famiglia Fontana, che ha fondato e tuttora guida 
l’Azienda. Per celebrarla si è pensato a una serie di ini-
ziative che durante tutto l’anno potessero coinvolgere i 
diversi stakeholder e sottolineare alcuni milestones della 
sua storia.
Questo 2022 così speciale 
ha preso il via con l’ufficializ-
zazione di un logo creato ad 
hoc per celebrare il settante-
simo, e lo scorso 2 marzo, in 
occasione della esatta data 
di fondazione, l’Azienda ha 
voluto festeggiare insieme a 
ospiti di grande rilievo pres-
so l’headquarters di Vedug-
gio con Colzano, che sorge 
proprio di fianco allo stabili-
mento di Fontana Luigi. Tra 
i presenti, Alessandro Spa-
da, presidente di Assolom-
barda, con il presidente della 
sede di Monza, Gianni Caimi 
e il direttore generale, Alessandro Scarabelli, Giorgio 
Donati e Marco Cibien, rispettivamente presidente e di-
rettore generale dell’associazione Upiveb, e Luigi Ales-
sandro Dittonghi, sindaco di Veduggio.  
Origini, identità e futuro sono stati i temi portanti dell’e-
vento di celebrazione della nascita dell’Azienda. A tal 
proposito, Giuseppe Fon-
tana, CEO di Fontana 
Gruppo, ha dichiarato: 
«Settant’anni esatti sono 
trascorsi da quando Loris 
e Walter Fontana, impren-
ditori di Veduggio, si reca-
rono presso un notaio per 
fondare la loro impresa, la 
Fontana Luigi S.p.A. dedi-
ta alla realizzazione di viti e 
bulloni. Sette decadi sono 
trascorse da allora e con 
i miei fratelli Enio e Luigi, 
a cui si sono aggiunti mio 
figlio Alberto e mio nipote 

Fontana Luigi S.p.A. is 
70 years old
Fontana Gruppo’s first company celebrates a very spe-
cial birthday

2022 is an important year for Fontana Gruppo: the 
Group’s first company, Fontana Luigi S.p.A, was born 
exactly 70 years ago, thus beginning the entrepreneu-
rial adventure of what today is known worldwide as the 
global leader in the fasteners sector. Sixteen production 
plants, offices and branches distributed in 32 locations 
across Europe, the Americas and India, three research 
centres in the world, more than 145 patents and 4,000 
employees worldwide: these are just some of the num-
bers that summarise and recount a history of entre-
preneurship and family, particularly the Fontana family, 

which founded and still runs 
the company. To celebrate 
this birthday, a series of ini-
tiatives have been planned 
throughout the year invol-
ving different stakeholders 
and highlighting some mi-
lestones in the company’s 
history.
This very special 2022 ki-
cked off with the official lau-
nch of a logo created speci-
fically to celebrate the 70th 
anniversary. On 2 March, on 
the exact date of its foun-
ding, the Company wanted 
to celebrate together with 

distinguished guests at the headquarters of Veduggio 
con Colzano, which stands right next to the Fontana 
Luigi factory. Among those present were Alessandro 
Spada, president of Assolombarda, with the president 
of the Monza headquarters, Gianni Caimi and the Ge-
neral Manager, Alessandro Scarabelli, Giorgio Donati 

and Marco Cibien, presi-
dent and general manager 
respectively of the UPI-
VEB association, and Lu-
igi Alessandro Dittonghi, 
Mayor of Veduggio.
Origins, identity and futu-
re were the main themes 
discussed at the event to 
celebrate the company’s 
birth. In this regard, Giu-
seppe Fontana, CEO of 
Fontana Gruppo, said: 
“Exactly seventy years 
have passed since Loris 
and Walter Fontana, en-

Fontana Luigi S.p.A. compie 70 anni 

Headquarters di Fontana Gruppo a Veduggio con Colzano
Fontana Gruppo Headquarters in Veduggio con Colzano

Inaugurazione del logo del 70esimo anniversario
Official unveiling of the 70 th anniversary logo
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Fabrizio. Quell’azienda è diventata il cuore di un gruppo 
leader a livello internazionale nel mercato dei fasteners; 
il settore, l’Italia, il mondo sono completamente cambiati 
ma i capisaldi della nostra identità sono rimasti i me-
desimi. A guidarci, oggi come sempre, c’è la volontà di 
costruire il futuro in ogni piccola vite o grande bullone 
che esce dai nostri stabilimenti».
A suggellare la giornata si è tenuta poi la cerimonia di 
bollatura dell’annullo filatelico creato proprio per que-
sta occasione con Poste Italiane. Un simbolo che cer-
tifica il traguardo raggiunto 
e che riproduce gli elementi 
rappresentativi del Gruppo: 
l’headquarters di Veduggio, 
il logo del settantesimo, il 
fasteners e la data di nasci-
ta di Fontana Luigi S.p.A.. 
Insieme all’annullo filatelico, 
Fontana Gruppo e Poste Ita-
liane hanno anche realizzato 
un folder e due differenti car-
toline in edizione limitata.
I festeggiamenti sono pro-
seguiti il 10 giugno, quando 
si è tenuta sempre presso 
l’headquarters del Gruppo 
la presentazione del libro 
“Inside the Cathedral of 
Work”, con le opere realiz-
zate da Maurizio Galimber-
ti, artista di fama mondiale, per raccontare attraverso il 
filtro dell’arte della fotografia la sua personale visione 
della storia e dell’attualità del Gruppo. Durante l’incontro 

trepreneurs from Veduggio, went to a notary to establish 
their company, Fontana Luigi S.p.A., dedicated to the 
production of screws and bolts. Seven decades have 
passed since then and with my brothers Enio and Luigi, 
who were joined by my son Alberto and my grandson 
Fabrizio. That company has become the heart of a le-
ading international group in the fasteners market. The 
industry, Italy, and the world have completely changed 
but the cornerstones of our identity have remained the 
same. Guiding us today is always the desire to build the 

future with every little screw 
or big bolt that leaves our 
factories.”
The day was sealed with the 
stamping ceremony of the 
special postmark created 
just for this occasion with 
Poste Italiane. The post-
mark certifies the milestone 
reached and reproduces the 
elements representing the 
Group: the Veduggio Head-
quarters, the 70th-anniver-
sary logo, the fasteners and 
the date of birth of Fontana 
Luigi S.p.A. Together with the 
postmark, Fontana Gruppo 
and Poste Italiane also crea-
ted a folder and two different 
limited-edition postcards.

The celebrations continued on 10 June with the presen-
tation at the Group’s headquarters of the book “Inside 
the Cathedral of Work”, featuring photos by world-re-

Da sinistra verso destra / Left to right: Enio Fontana, Fabrizio Fontana, Maurizio Galimberti, Alberto Fontana, 
Giuseppe Fontana, Luigi Fontana 

L’annullo filatelico e le cartoline realizzate da Fontana 
Gruppo insieme a Poste Italiane 
The special postmark and postcards created by Fonta-
na Gruppo together with Poste Italiane
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il celebre artista ha spiegato: «Io non voglio raccontare 
la realtà, ma cerco di vedere e riprodurre con gli occhi di 
Boccioni, del Futurismo, di Duchamp… gli occhi del mo-
vimento ma anche della sospensione. Credo che queste 
immagini dureranno nel tempo e questo lavoro rimarrà 
nel panorama della fotografia industriale perché segna 
un punto di rottura rispetto 
a quello che c’è stato finora; 
alza l’asticella: lo scopo non 
è raccontare cronologica-
mente o figurativamente l’a-
zienda, è piuttosto il sogno 
di un viaggiatore che esplora 
l’azienda e ci regala le imma-
gini che si creano nella sua 
mente».
Le opere realizzate per que-
sto libro sono state esposte 
durante la mostra allestita 
all’interno dell’Azienda e 
aperta in esclusiva anche ai 
collaboratori e alle loro fa-
miglie. È stata inoltre ideata 
una campagna pubblicitaria 
completamente nuova basa-
ta sulle affascinanti immagi-
ni realizzate, ma anche attività di comunicazione online 
(www.gruppofontana.it/70years/) e offline per ripercorre-
re la storia del Gruppo.
Su questa scia è stato poi indetto un contest fotografico 
interno rivolto ai collaboratori di tutto il mondo dal titolo 
“One Company One Family”, invitandoli a descrivere 
con un’immagine la loro visione dell’Azienda, in partico-
lare il rapporto con la loro vita privata e la dimensione 
lavorativa. «Lo scopo del contest – racconta Fabrizio 
Fontana, Global Communication Director - è raccontare 
la diversità del mondo Fontana nei diversi paesi in cui il 
Gruppo è presente, riconducendo però tutto a una visio-
ne unitaria che lega azienda, prodotto, persone. Si tratta 
di un modo per celebrare insieme questo importante tra-
guardo che è stato possibile raggiungere grazie alle per-
sone che hanno impiegato intelligenza, determinazione 
e passione nel loro lavoro».
Numerose, ancora, sono le iniziative in programma per i 
prossimi mesi che vedranno la presenza dell’azienda sul 
territorio di origine, ma nel frattempo Fontana Gruppo è 
stata premiata come migliore realtà nella categoria “Im-
prese Storiche” di BtoB Awards 2022, iniziativa che 
riunisce le eccellenze imprenditoriali di Monza, Lecco e 
Como. Il suo segreto? L’azienda e la Famiglia Fontana 
hanno contribuito a costruire un pezzo della storia del-
la Brianza e dell’Italia tenendo sempre fede alla propria 
identità e preservando un forte legame con la comunità.
Ambizioni per il futuro? Risponde Giuseppe Fontana: «Il 
desiderio di essere protagonisti nel nostro settore, quali-
ficando il Gruppo come l’attore che è in grado di guarda-
re sempre avanti, di proporre sempre qualcosa di nuovo 
e di migliore».

nowned artist Maurizio Galimberti that recount his per-
sonal vision of the Group’s history and current events 
through the art of photography. During the meeting, the 
famous artist explained: “I don’t want to narrate the reali-
ty, but I try to see and reproduce with the eyes of Boccio-
ni, of Futurism, of Duchamp… the eyes of movement but 

also of suspension. I believe 
that these images will endu-
re and this work will remain 
in the panorama of indu-
strial photography because 
it marks a break from what 
has been there so far; it rai-
ses the bar: the aim is not to 
tell the story of the company 
chronologically or figurati-
vely, it is rather the dream of 
a traveller who explores the 
company and gives us the 
images that are created in 
his mind.”
The works created for this 
book were displayed during 
the exhibition set up within 
the Company, which was 
open exclusively to em-

ployees and their families. A completely new advertising 
campaign based on the fascinating images was also cre-
ated, as well as online (www.gruppofontana.it/70years/) 
and offline communication activities to trace the history 
of the Group.
Within this scope, an internal photo contest was then 
held for employees all over the world entitled “One 
Company One Family”, inviting them to describe their 
vision of the Company with a photo, particularly the re-
lationship between their private life and their job. “The 
purpose of the contest,” says Fabrizio Fontana, Global 
Communication Director, “is to describe and recount the 
diversity of the Fontana world in the different countries 
where the Group is present, while bringing everything 
back to a unified vision that connects company, product 
and people. It is a way of celebrating this important mi-
lestone together, which was only possible thanks to the 
people who have worked with intelligence, determina-
tion and passion.”
There are still numerous initiatives planned for the co-
ming months that will see the company present in its 
home territory. In the meantime, Fontana Gruppo has 
been awarded the best company in the “Historic Com-
panies” category of the BtoB Awards 2022, an initiative 
that brings together the entrepreneurial excellences of 
Monza, Lecco and Como. It’s secret? The company and 
the Fontana family have contributed to building a piece 
of the history of Brianza and Italy by always staying true 
to their identity and preserving a strong bond with the 
community.
Ambitions for the future? Giuseppe Fontana answers, 
“The desire to be leaders in our industry, qualifying the 
Group as a leading player that is always able to look ahe-
ad, to propose something new and better.”

Il libro “Inside the Cathedral of Work”, realizzato dal fotografo 
Maurizio Galimberti 
The book “Inside the Cathedral of Work” by the 
photographer Maurizio Galimberti
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The 2022 
General Meeting 
of UPIVEB 
Members, on the 

path to Sustainability!
The 60th Ordinary General Meeting of UPIVEB 
Members was held on Friday afternoon, 24 June 2022, 
at the University of Milan.

The well-attended event, streamed live, was divided 
into the usual two sessions. The first was reserved for 
Ordinary Members and dedicated to fulfilling the annual 
statutory obligations, while the second open session ai-
med at examining a specific topical issue with the sup-
port of authoritative external speakers. Sustainability 
was the main topic of the 2022 General Meeting.

President Giorgio Donati expressed his pleasure in 
being able to meet the members in person after two 
and a half years of meetings held exclusively online due 
to the restrictions imposed by the Sars Covid-19 pan-
demic, and thanked the University’s Rector Elio Franzini 
and Professors Nerina Boschiero and Angelica Bonfanti 
for hosting the event. He confirmed the new orientation 
– already undertaken by the Union with the 3 May 2022 
meeting dedicated to e-Mobility held at the Politecnico 
Institute (editor’s note: see article on page 56) – aimed 
at strengthening relations with Milan’s major universi-
ties and research centres to create added value for all 
members.
In his introductory speech, Donati emphasised how the 

Nel pomeriggio di venerdì 24 giu-
gno si è svolta, presso l’Uni-
versità degli Studi di Milano, la 

sessantesima Assemblea Generale Or-
dinaria 2022 degli Associati UPIVEB.

L’evento, trasmesso anche in diretta streaming, ha 
raccolto una cospicua partecipazione e si è suddivi-
so nelle consuete due sessioni: la prima riservata agli 
Associati Ordinari e dedicata all’espletamento degli 
obblighi statutari annuali, la seconda sessione, aperta, 
rivolta all’approfondimento di una specifica tematica di 
attualità, con il supporto di autorevoli Relatori esterni. 
La sostenibilità è stata il tema protagonista del conte-
sto assembleare 2022.

Il Presidente Giorgio Do-
nati, lieto di rincontrare di 
persona gli Associati dopo 
due anni e mezzo di riu-
nioni svolte esclusivamen-
te via web a causa delle 
restrizioni imposte dalla 
pandemia Sars Covid-19, 
ha ringraziato l’Università, 
nelle persone del Rettore 
Elio Franzini e delle Profes-
soresse Nerina Boschiero e 
Angelica Bonfanti, per aver 
ospitato l’evento associati-
vo. Ha confermato il nuovo 

orientamento - già intrapreso dall’Unione con la tappa 
del 3 maggio presso il Politecnico dedicata all’e-Mobili-
ty (nota della redazione: vedi articolo a pagina 56) - vol-
ta a rinsaldare i rapporti con i maggiori Atenei e Centri 
di Ricerca milanesi per creare valore aggiunto in favore 
di tutti gli Associati. 

L’Assemblea Generale 2022 
degli Associati UPIVEB, sulle vie 
della Sostenibilità!

La platea dei partecipanti / Participants

Giorgio Donati 

     
Francesca Crisi

Segreteria UPIVEB 

UPIVEB Secretariat
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Nella sua relazione introduttiva Donati ha sottolineato 
come lo scoppio del conflitto Russia-Ucraina abbia 
controvertito le previsioni di ripresa dell’economia per 
la seconda parte del 2022 e creato forti tensioni su 
molteplici fronti. Non mancano però elementi positivi 
come, ad esempio, un’Europa più coesa, una serie di 
iniziative concrete per il rilancio dell’economia, come 
la riforma ETS (Emission Trading System) e la conte-
stuale introduzione CBAM (Carbon Border Adjustment 
Mechanism). 

A conclusione del suo intervento, il Presidente ha av-
viato i lavori della prima sessione della sessantesima 
assemblea ordinaria UPIVEB, non senza aver rivolto 
un particolare saluto a Luigi e Luca Pirovano in ricordo 
dell’Amico Sergio (nota della redazione: Sergio Pirovano, 
Past President dell’Unione, la cui scomparsa avvenuta 
prematuramente nel gennaio 2021 è, a tutt’oggi, motivo 
di profondo cordoglio per tutta la Famiglia UPIVEB). 
A seguito della relazione del Revisore dei Conti Maurizio 
Petrone sul rendiconto d’esercizio 2021, è intervenuto 
Gianni Pezzoli, Segretario Generale, per la presentazio-
ne sintetica dei risultati 2021 e del Budget 2022, oltre 
che per la relazione sulle attività svolte dall’Associazio-
ne negli ultimi dodici mesi, che sono state molteplici e 
impegnative. 

UPIVEB ha infatti intrapreso un’importante revisione 
della struttura dei suoi organi decisionali (Comitato di 
Presidenza) e tecnici (Gruppi di Mercato e Comitati 
Operativi) e aggiornato il proprio Statuto, primo docu-
mento costitutivo dell’Associazione, integrandolo con 
la figura del Direttore Generale. L’Associazione ha con-
seguentemente implementato un servizio sistematico 
di comunicazioni della Segreteria su temi di interesse 
per i propri Associati, riattivato il suo profilo ufficiale 
Linkedin, avviato collaborazioni con soggetti istituzio-
nali e sociali, partecipato agli eventi organizzati da altre 
Associazioni contigue (AIM, Anfia, Siderweb).
E a livello internazionale? Dal 2015 UPIVEB si occupa 
della gestione della Segreteria dell’Associazione euro-
pea EIFI - European Industrial Fasteners Institute. Tali 
attività si sono particolarmente intensificate nell’ulti-
mo semestre, con la costituzione di una specifica Task 
Force avente l’obiettivo di ristrutturare la EIFI stessa. Il 
progetto, tanto ambizioso quanto impegnativo, sarà a 
breve presentato agli organi decisionali di riferimento.
Fanno altresì capo ad UPIVEB la convenorship e la se-
greteria di tre Working Group (WG) del Comitato Tecnico 
internazionale ISO/TC 2: il WG 13 per le rondelle (Wa-
shers), il WG 17 per i fasteners in acciaio inox (Stainless 
Steel Fasteners) e il WG 18 per i rivestimenti pre-appli-
cati (Pre-applied adhesive systems). Un sentito ringra-
ziamento va, nella fattispecie, a Luca Panzeri (CEO di 
Panzeri SpA, Convenor WG13), Roberto Marzorati (MD 
e COO di Ferriere di Stabio SA, Convenor WG17) e Na-
dia Calasso (Quality Manager di Tecnologic 3 Srl, Refe-
rente UPIVEB per il WG18) che presidiano con grande 
dedizione, professionalità ed impegno i tre WG.

Donati ha quindi rivolto a Gianni Pezzoli, che andrà in 
pensione e cesserà quindi la sua attività in Associa-
zione il 30 giugno 2022, un sentito ringraziamento per 

outbreak of the Russia-Ukraine conflict has contradi-
cted the forecasts of economic recovery for the second 
half of 2022 and created strong tensions on multiple 
fronts. However, there are positive aspects, such as a 
more cohesive Europe, and a series of concrete initiati-
ves to boost the economy, which include the reform of 
the Emission Trading System (ETS) and simultaneous 
introduction of the Carbon Border Adjustment Mecha-
nism (CBAM). 

At the end of his speech, the President opened the pro-
ceedings of the first session of the 60th Ordinary UPI-
VEB Meeting after extending a special greeting to Lu-
igi and Luca Pirovano in memory of their friend Sergio 
(editor’s note: Sergio Pirovano, Past President of the 
Union, whose premature death in January 2021 is still 
cause for deep sorrow for the whole UPIVEB family). 
Following the report by the auditor Maurizio Petrone on 
the 2021 financial statements, Gianni Pezzoli, Secretary 
General, took the floor to give a short presentation of 
the 2021 results and the 2022 budget, as well as a re-
port on the numerous and challenging activities carried 
out by the Association over the last twelve months. 

In fact, UPIVEB undertook a major restructuring of its 
decision-making (Presidential Committee) and techni-
cal (Market Groups and Operating Committees) bodies, 
and updated its Articles of Association, the Associa-
tion’s first document of incorporation, integrating it with 
the figure of the General Manager. Consequently, the 
Association has implemented a systematic service of 
communications from the Secretariat on topics of inte-
rest to its Members, reactivated its official LinkedIn pro-
file, initiated collaborations with institutional and social 
entities, and participated in events organised by other 
contiguous Associations (AIM, ANFIA, Siderweb).
And internationally? Since 2015, UPIVEB has been ma-
naging the Secretariat of the European Industrial Faste-
ners Institute (EIFI). These activities have particularly in-
tensified in the last six months, with the establishment of 
a specific Task Force aimed at restructuring the EIFI itself. 
The project, as ambitious as it is challenging, will shortly 
be presented to the relevant decision-making bodies.
UPIVEB is also responsible for the convenorship and 
secretariat of three Working Groups (WGs) of the ISO/
TC 2 International Technical Committee: WG 13 for Wa-
shers, WG 17 for Stainless Steel fasteners and WG 18 
for Pre-applied Adhesive Systems. A heartfelt thank you 
goes to Luca Panzeri (CEO of Panzeri SpA, Convenor 
WG13), Roberto Marzorati (MD and COO of Ferriere di 
Stabio SA, Convenor WG17) and Nadia Calasso (Quali-
ty Manager of Tecnologic 3 Srl, UPIVEB Representative 
for WG18) who oversee the three WGs with great dedi-
cation, professionalism and commitment.

Donati then thanked Gianni Pezzoli, who will retire and 
therefore cease working in the Association on 30 June 
2022, for his invaluable collaboration and dedication to 
UPIVEB and its Members from 2004 until today as Ge-
neral Secretary.

Marco Cibien, the new General Manager, concluded 
the first meeting session with an overview of UPIVEB’s 
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la proficua collaborazione e l’impegno costantemente 
dedicato alla UPIVEB ed ai suoi Associati dal 2004 fino 
ad oggi, in qualità di Segretario Generale.

Marco Cibien, nuovo Diret-
tore Generale, ha concluso 
la prima sessione assem-
bleare con una panoramica 
sul piano di iniziative UPI-
VEB per il biennio 2022-
2023; nello specifico si 
tratta di una serie di incontri 
riservati alle Aziende asso-
ciate e destinati a più livelli 
di audience: politico-stra-
tegico, manageriale-tattico 
e tecnico-operativo. 
Il Presidente ha quindi 

aperto la seconda sessione assembleare open dal ti-
tolo “Sulle vie della Sostenibilità” dando il benvenuto ai 
Relatori e a tutti coloro che hanno raggiunto numerosi 
la platea dei partecipanti, sia in presenza che via web. 
Nel suo discorso introduttivo Donati ha delineato gli 
obiettivi dell’incontro, confermando la centralità e at-
tualità della tematica ed i suoi ragionevoli impatti per le 
Aziende della filiera.
Donati ha quindi passato la parola ad Angelica Bon-
fanti, Docente del Dipartimento di Diritto Pubblico In-
ternazionale di UNIMI, per i saluti istituzionali da parte 
dell’Ateneo. L’Università si è detta lieta di ospitare UPI-
VEB in questo primo passo nel percorso informativo e 
formativo sull’importante tema della sostenibilità, tema 
molto sensibile per UNIMI, tanto da aver creato il Labo-
ratorio “Sostenibilità e sviluppo sostenibile” destinato a 
tutti gli Studenti dell’Ateneo, senza distinzione di facol-
tà di appartenenza.
È stata quindi la volta di Cibien, il quale, nella sua rela-
zione introduttiva dal titolo “Un percorso da condivide-
re”, ha indicato gli assunti fondamentali che dovranno 
essere alla base del viaggio intrapreso:
• Pragmatismo, tematica difficile da definire a priori, 

che necessita di attenzione e flessibilità
• Apertura, intesa come la massima disponibilità ad 

ascoltare la voce di Associati e Partner
• Progettualità, in quanto propensione a intraprendere 

attività di follow-up, spin-off, ecc.

Stefano Giacomelli, Senior Manager, Risk & Com-
pliance, Climate Change and Sustainability Services 
di KPMG Advisory SpA, con la sua relazione dal titolo 
“ESG - Lo scenario di riferimento e l’impatto sul busi-
ness” ha toccato varie tematiche tra cui l’evoluzione 
del contesto legislativo e di mercato, i trend in atto per 
consumatori, istituzioni e investitori, i nuovi modelli di 
business correlati, le sfide ed il loro impatto sul lavoro, 
con uno specifico focus sulle opportunità per le impre-
se offerte dalla finanza sostenibile.
Gli investimenti nel 2020 a livello globale per intrapren-
dere la decarbonizzazione sono arrivati a 500 miliardi di 
Dollari americani (Fonte: “Energy Transition Investment 
Trends, Bloomberg NEF”), il 56% delle aziende del G250 
(campione costituito dalle principali 250 Aziende del pia-
neta) considerano il rischio del cambiamento climatico 

plan of initiatives for the two-year period 2022-2023. 
This specifically involves a series of meetings reserved 
for member companies aimed at multiple audience le-
vels: political-strategic, managerial-tactical and techni-
cal-operational. 

The President then ope-
ned the second meeting 
session entitled “On the 
Path to Sustainability,” wel-
coming the speakers and 
the large participating au-
dience, who attended both 
in-person and remotely. 
In his introductory speech, 
Donati outlined the objecti-
ves of the meeting, confir-
ming the importance and 
relevance of the topic and 
its reasonable impacts for 
companies in the supply 
chain.

Donati then passed the floor to Angelica Bonfanti, Pro-
fessor of the Department of International Public Law 
at UNIMI, for institutional greetings on behalf of the 
University. The University said it was delighted to host 
UPIVEB in this first step in the information and training 
path on the important topic of sustainability, a very sen-
sitive issue for UNIMI, so much so that it has created 
the “Sustainability and Sustainable Development” Wor-
kshop for all students of the University, regardless of 
their faculty.
It was then the turn of Cibien, who, in his introductory 
report entitled “A journey to share,” indicated the fun-
damental assumptions that must underpin the journey 
undertaken:
• Pragmatism, a complex issue to define a priori, which 

requires attention and flexibility
• Openness, understood as the utmost willingness to 

listen to Members and Partners
• Planning, as a propensity to undertake follow-up 

activities, spin-offs, etc.

Stefano Giacomelli, Senior Manager, Risk & Com-
pliance, Climate Change and Sustainability Services 
at KPMG Advisory SpA, with his presentation entit-
led “ESG – The Reference Scenario and the Impact 
on Business” touched on various topics including the 
evolution of the legislative and market context, current 

trends for consumers, insti-
tutions and investors, new 
related business models, 
challenges and their impact 
on business, with a specific 
focus on the opportunities 
for companies offered by 
sustainable finance.
In 2020, global investments 
in decarbonisation reached 
USD 500 billion (Source: 
Energy Transition Invest-
ment Trends, Bloomberg 
NEF), 56% of G250 compa-
nies (sample consisting of 

Angelica Bonfanti 

Stefano Giacomelli

Marco Cibien 
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nella propria rendicontazione finanziaria (Fonte: “KPMG 
Survey of Sustainability Reporting 2020”) e il 67% del 
PIL globale è coperto da un obiettivo “Net Zero” ossia 
dal completo abbattimento delle emissioni di gas serra 
(GHG - Green House Gases), programmato per il 2050, 
allo scopo di contenere il riscaldamento globale. No-
nostante tali sforzi, il 74% dei leader aziendali globali 
ritiene che il management debba ancora migliorare lo 
skill-set per affrontare il rischio climatico e il 76% degli 
stessi ritiene che i costi della decarbonizzazione siano 
insostenibili (Fonte: “Climate Change & corporate va-
lue – what companies really think, KPMG & Eversheds 
Sutherland 2020”). Questo sfidante contesto subisce 
le accelerazioni di alcuni specifici driver: le richieste e 
le pressioni degli investitori (EU Action Plan: il piano 
europeo per la finanza sostenibile, Tassonomia Euro-
pea, PNRR), l’attenzione crescente dei consumatori 
verso brand sostenibili (brand with purpose), la cre-
scente regolamentazione delle Istituzioni e la pressione 
della società civile, il crescente impegno per contenere 
l’impatto dei cambiamenti climatici (accordo di Parigi, 
impatti della COP26 sul business, Green Deal EU). Il 
Global Risk Report 2022 pubblicato dal World Econo-
mic Forum evidenzia come negli ultimi 10 anni si sia 
sviluppata una maggiore sensibilità ai rischi ESG. Sei 
dei 10 principali rischi individuati su scala globale per i 
prossimi 10 anni sono riconducibili a fenomeni ambien-
tali o sociali.
Per integrare la Sostenibilità nel business, è necessario 
ripensare le politiche e le pratiche operative dell’azien-
da in ottica di Creating Shared Value – CSV, ovvero di 

creazione di valore sia per l’organizzazione (Business 
Value) e sia per il contesto in cui opera (Social Value).

Daniele Pernigotti, CEO di 
Aequilibria Srl - Studio le-
ader nella consulenza e 
formazione in ambito am-
bientale e per il contrasto 
del cambiamento climatico, 
protagonista nei tavoli di 
sviluppo delle norme ISO di 
settore - con il suo intervento 
intitolato “Cambiamento cli-
matico: dai vincoli della poli-
tica agli strumenti di merca-
to”, ha fornito un focus sugli 
strumenti del carbon mana-
gement, con specifico riferimento al quadro legislativo di 
riferimento ed all’offerta tecnico-normativa di settore.
L’Europa punta a essere il primo continente a impatto 
climatico zero. Il pacchetto “FIT for 55”, approvato il 

the top 250 companies on the planet) consider climate 
change risk in their financial reporting (Source: KPMG 
Survey of Sustainability Reporting 2020) and 67% of 
global GDP is covered by a “Net Zero” target, i.e. the 
complete elimination of Green House Gas (GHG) emis-
sions, planned for 2050, with the aim of curbing global 
warming. 
Despite these efforts, 74% of global business leaders 
believe that management still needs to improve its skill-
set to address climate risk and 76% of them believe that 
the costs of decarbonisation are unsustainable (Source: 
Climate Change & Corporate Value – What companies 
really think, KPMG & Eversheds Sutherland 2020). 
The Global Risk Report 2022, published by the World 
Economic Forum, highlights how the last ten years have 
seen an increased sensitivity to Environmental, Social, 
Governance (ESG) issues, to the extent that 6 out of the 
10 main risks identified on a global scale for the next ten 
years are attributable to environmental or social pheno-
mena. This challenging context is also under pressure 
from some specific drivers, such as investors’ demands 
and pressures (EU Action Plan: the European Plan for 
Sustainable Finance, European Taxonomy, National 
Recovery and Resilience Plan), consumers’ increasing 
focus on sustainable brands (brands with purpose), in-
creasing regulation by institutions and pressure from 
civil society, and growing efforts to curb the impact of 
climate change (Paris Agreement, COP26 impacts on 
business, EU Green Deal).
To integrate Sustainability in business, it is therefore 
necessary to rethink the company’s management and 

operational policies and practices with a view to Crea-
ting Shared Value (CSV) i.e. creating both business va-
lue and social value.

Daniele Pernigotti, CEO of Aequilibria Srl – a leading 
firm in environmental consulting and training and in the 
fight against climate change, and a leading player in 
the development panels of the sector’s ISO standards 
– with his speech entitled “Climate change: from policy 
constraints to market tools”, provided a focus on car-
bon management tools, with specific reference to the 
legislative framework and the technical-regulatory offer 
of the sector. 
Europe aims to be the first climate-neutral continent. The 
“FIT for 55” package approved on 14 July 2021 aims to 

Daniele Pernigotti 
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14 luglio 2021, ha lo scopo di aggiornare la normativa 
esistente e fornire gli strumenti necessari per la profon-
da ed equa trasformazione dell’economia europea. Ma 
quali sono gli strumenti per il carbon management? La 
misurazione, la comunicazione e la verifica (MRV, i.e. 
Monitoring, Reporting, Verification) si riferisce al proces-
so in più fasi per misurare la quantità di emissioni GHG 
ridotte da una specifica attività di mitigazione. Gli stan-
dard ISO MRV sul cambiamento climatico si articolano 
su 3 dimensioni: prodotto, progetto e organizzazione. 
In particolare, la norma ISO 14064-1 specifica i principi 
e i requisiti per progettare, sviluppare, gestire e rendi-
contare inventari GHG a livello di organizzazione; la ISO 
14064-2 affronta la quantificazione, il monitoraggio e 
la rendicontazione delle emissioni di GHG a livello di 
progetto; mentre la norma ISO 14067 è lo standard 
che descrive come quantificare la Carbon Footprint di 
prodotto (CFP), considerando il suo intero ciclo di vita. 
Completa il quadro la ISO 14064-3 sulla verifica delle 
relative asserzioni (claim), tema sempre più rilevante, 
anche a fini reputazionali.

È stata quindi la volta di Massimo Ceriotti, Marketing 
& Communication Manager di Fondazione Sodalitas - 
Organizzazione no profit che promuove lo sviluppo di 
sostenibilità e responsabilità sociale d’impresa in Italia 
- con la relazione “Community Engagement: Un’allean-
za tra impresa e società”.
Fondazione Sodalitas è il network di 95 Aziende e As-
sociazioni d’impresa di riferimento nei principali settori 
di mercato che considerano la sostenibilità un fattore 
distintivo e integrato nelle proprie strategie di business. 
Nell’attuale contesto sociale nazionale, che presenta 
un evidente declino demografico (meno 400.000 nati 
all’anno), 13 milioni di poveri, un tasso di occupazione 
femminile solo al 49% e circa 2.5 milioni di NEET (per-
sone con un’età compresa tra i 15 e i 29 anni che nè 
studiano e nè lavorano), mettere le persone al centro e 
impegnarsi nel community engagement non è per le im-
prese una questione di sola reputazione, né tanto meno 
di filantropia. Si tratta di una decisione strategica, ne-
cessaria per mantenere e rafforzare quella “license to 
operate” che è il fattore fondamentale di competitività 
nel medio-lungo periodo. Una decisione che Sodalitas 
supporta a 3 livelli: orientamento dei giovani al lavoro; 
promozione di diversità, inclusione e pari opportunità 
all’interno delle organizzazioni; attività specifiche pres-
so comunità e territori.

Elena Mocchio, Innovation and Development 
Manager di UNI - Ente Italiano di Norma-
zione - è quindi intervenuta con la relazione 
“In viaggio con la normazione tecnica”, toc-
cando l’ampia offerta tecnico-normativa che 
ruota intorno al tema della sostenibilità.
UNI elabora «standard» in tutti i settori dell’e-
conomia, per l’industria, il commercio, i ser-
vizi e la società in generale, ad esclusione 
delle materie elettriche ed elettrotecniche e 
rappresenta l’Italia presso gli organismi di 
normazione tecnica europea (CEN) e interna-
zionale (ISO).
Le norme di riferimento per la sostenibilità 

update existing legislation and provide the necessary to-
ols for the deep and fair transformation of the European 
economy. But what are the tools for carbon management? 
Monitoring, Reporting and Verification (MRV) refers to the 
multistep process for measuring the amount of GHG emis-
sions reduced by a specific mitigation action. 
The ISO MRV standards on climate change revolve around 
three dimensions: product, project and organisation.
In particular, the ISO 14064-1 standard specifies the 
principles and requirements for planning, developing, 
managing and reporting GHG emissions at the project 
level; while the ISO 14067 standard describes how to 
quantify a product’s Carbon Footprint (CFP), conside-
ring its entire life cycle. Completing the picture is the 
ISO 14064-3 on the verification of claims, an increasin-
gly relevant issue, also for reputational purposes.

It was then the turn of Massimo Ceriotti, Marketing & 
Communication Manager of Fondazione Sodalitas – a 
non-profit organisation that promotes the development 
of sustainability and corporate social responsibility in 
Italy – who presented the report “Community Enga-

gement: An alliance betwe-
en business and society.” 
Fondazione Sodalitas is the 
network of 95 leading com-
panies and business asso-
ciations in the main market 
sectors that consider su-
stainability a distinctive and 
integrated factor in their bu-
siness strategies. 
In the current national social 
context, which presents a 
clear demographic decline 
(less than 400,000 births 

per year), 13 million poor people, a female employment 
rate of only 49% and about 2.5 million NEETs (people 
between 15 and 29 years of age who study and work), 
putting people at the centre and committing to commu-
nity engagement is not just a matter of reputation, let 
alone philanthropy, for companies. It is a strategic deci-
sion necessary to maintain and strengthen the “license 
to operate” which is the fundamental factor of compe-
titiveness in the medium to long term. A decision that 
Sodalitas supports at three levels: orientation of young 
people to work; promotion of diversity, inclusion and 
equal opportunities within organisations; and specific 
activities in communities and territories.

Elena Mocchio, Innovation and Develop-
ment Manager of UNI (Ente Italiano di Nor-
mazione) then intervened with the report on 
“Travelling with Technical Standardisation,” 
touching on the wide range of technical 
standards that revolve around the theme of 
sustainability.
UNI draws up standards in all sectors of the 
economy, for industry, commerce, services 
and society in general, with the exception 
of electrical and electrotechnical materials, 
and represents Italy at the European (CEN) 
and international (ISO) technical standardi-

Massimo Ceriotti 

Elena Mocchio
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coprono tutte e tre le dimensioni ESG, affrontando altresì 
il fondamentale aspetto istituzionale, facilitando cioè il 
dialogo tra pubblico e privato e supportando le attività 
di Public Private Partnership, con specifico riferimento 
all’SDG 17 (Sustainable Development Goals, ossia i 17 
obiettivi per uno sviluppo sostenibile sanciti dall’ONU 
nell’ambito dell’Agenda 2030).
Si apprende inoltre che l’ISO, tra gli oltre 24.000 docu-
menti tecnico-normativi pubblicati, ha mappato più di 
22.000 norme internazionali che supportano, a vario ti-
tolo, i 17 SDGs; un grande sforzo che vede nella ISO 
26000 la pietra angolare, in quanto primo “storico” mo-
dello di governance integrata per lo sviluppo sostenibile.

Santi Villari, Open Innovation Hubs and Startups Inno-
vation Governance di Enel SpA  - multinazionale italiana 
dell’energia, tra i principali operatori integrati globali nei 
settori dell’energia elettrica e del gas - con la relazione 
esposta via web dal titolo “Open Power per un futuro 
più luminoso: diamo forza al progresso sostenibile” ha 
portato l’esempio di come il suo Gruppo operi in tema 
di sostenibilità e innovazione. 
La 26ª edizione della conferenza sul clima (COP26) a 
Glasgow è riuscita nell’intento di coinvolgere ulterior-
mente la comunità internazionale nell’azione intrapre-
sa per contenere il riscaldamento globale e gli effetti 
a esso associati. Il mondo ha di fronte a sé una sfida 
importante, che richiede un impegno immediato e con-
creto. L’elettricità è la forma di energia più efficiente, 
sicura ed economica, ed è la chiave, con le fonti rinno-
vabili e il loro storage, per la completa decarbonizza-
zione del nostro pianeta, in linea con gli obiettivi fissati 
dagli Accordi di Parigi. 
L’approccio di Enel è quello di combinare innovazio-
ne, sostenibilità e “open power” in un nuovo modello 
proprietario dal nome “Open Innovability”. Una piatta-
forma di crowdsourcing dove le diverse aree e funzioni 
aziendali possono dialogare con startup, partner indu-
striali, piccole e medie imprese (PMI), centri di ricerca, 
università e imprenditori, per affrontare insieme le sfide 
del futuro e costruire un progresso sostenibile e  auspi-
cabilmente inclusivo. 
I radicali cambiamenti strategici del Gruppo ed il suo 
approccio innovativo sono stati studiati da diverse Uni-
versità di Business nel mondo, tra le quali: Berkeley 
(USA), Bocconi (Italia), ESADE (Spagna), ESMT (Ger-
mania), Harvard (USA), INSEAD (Francia), London Bu-
siness School (UK).

Alessia Coeli, Responsabi-
le Area Formazione di AL-
TIS, Alta Scuola Impresa 
e Società dell’Università 
Cattolica del Sacro Cuo-
re di Milano, non potendo 
presenziare all’evento, ha 
quindi condiviso un video 
di presentazione della sua 
realtà formativa. ALTIS, da 
inizio Anni 2000, si occupa 
di favorire la promozione di 
modelli sostenibili operando 
su tre aree principali: ricer-

sation bodies.
The reference standards for sustainability cover all 
three ESG dimensions, also addressing the fundamen-
tal institutional aspect, i.e. facilitating dialogue between 
the public and private sectors and supporting Public 
Private Partnership activities, with specific reference to 
SDG 17 (i.e. the UN’s 17 Sustainable Development Go-
als for the Agenda 2030).
We also learn that the ISO, among the more than 
24,000 technical-regulatory documents published, has 
mapped more than 22,000 international standards that 
support, in various ways, the 17 SDGs; a great effort 
that sees ISO 26000 as the cornerstone, as the first “hi-
storic” model of integrated governance for sustainable 
development.

Santi Villari, Open Inno-
vation Hubs and Startups 
Innovation Governance of 
Enel SpA - an Italian multi-
national energy company, 
and one of the main global 
integrated operators in the 
electricity and gas sector – 
with his web-based presen-
tation entitled “Open Power 
for a Brighter Future: Em-
powering Sustainable Pro-
gress” gave the example of 
how his Group operates in 

terms of sustainability and innovation. 
The 26th climate conference (COP26) in Glasgow suc-
ceeded in its intent to further engage the international 
community in the action taken to curb global warming 
and its associated effects. The world faces a major 
challenge that requires immediate and concrete com-
mitment. Electricity is the most efficient, safest and 
cheapest form of energy, and is the key, with renewable 
sources and their storage, for the complete decarboni-
sation of our planet, in line with the targets set by the 
Paris Agreements. 
ENEL’s approach is to combine innovation, sustainabi-
lity and open power in a new proprietary model cal-
led “Open Innovability.” It is a crowdsourcing platform 
where different business areas and functions can dia-
logue with start-ups, industrial partners, small and me-
dium-sized enterprises (SMEs), research centres, uni-
versities and entrepreneurs, in order to tackle together 
the challenges of the future and build sustainable and 
hopefully inclusive progress.
The Group’s radical strategic changes and innovative 
approach have been studied by several business uni-
versities around the world, including Berkeley (USA), 
Bocconi (Italy), ESADE (Spain), ESMT (Germany), Har-
vard (USA), INSEAD (France), London Business School 
(UK).

Alessia Coeli, Head of Training at ALTIS, Alta Scuola 
Impresa e Società dell’Università Cattolica del Sacro 
Cuore of Milan was unable to attend the event, so she 
shared a video presentation of her training reality. Since 
the early 2000s, ALTIS has been involved in promoting 
sustainable models by operating in three main areas: 
research, training and consultancy. Alessia Coeli

Santi Villari
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ca, formazione e consulenza. La Scuola opera con una 
forte sinergia tra le tre business unit menzionate e pun-
ta a creare alleanze tra imprese ed istituzioni per favo-
rire un approccio pratico all’adozione dei nuovi modelli 
ed esplorare le frontiere dell’innovazione e delle com-
petenze più avanzate.
ALTIS si è detta lieta di poter contribuire all’evento di 
UPIVEB, focalizzando l’attenzione su due argomenti: il 
primo legato alla professione di “Sustainability Mana-
ger”, il secondo è quello del coinvolgimento delle nuo-
ve generazioni (“Youth Engagement”). Il fine è quello 
di formare la classe dirigente di domani, nella consa-
pevolezza che i giovani siano portatori di prospettive 
differenti e che sia altrettanto strategica un’alleanza vir-
tuosa tra il mondo universitario e quello delle imprese 
al fine di permettere una contaminazione positiva sia 
per l’ingresso dei giovani nel mondo del lavoro, sia per 
la gestione dei talenti già presenti nelle organizzazioni; 
il tutto a beneficio del progresso della conoscenza.

Donati ha sentitamente ringraziato tutti i Relatori inter-
venuti per le prospettive ed i molteplici spunti di rifles-
sione condivisi sull’importante tema della sostenibilità, 
che saranno preziosi strumenti per le Aziende nell’in-
traprendere le necessarie azioni in materia. Il Presiden-
te ha ricordato, in tal senso, che a partire dal 2024, 
il Bilancio di Sostenibilità diventerà obbligatorio per le 
imprese con più di 250 dipendenti, allargando così la 
platea dei soggetti tenuti a redigere questo report con 
effetti a cascata su tutta la filiera. La seconda sessione 
assembleare open si è conclusa con la promessa che: 
“UPIVEB sarà a fianco dei propri Associati con una se-
rie di iniziative di approfondimento su questa tematica 
e su altre di significativo interesse”.

La giornata è proseguita con una cena conviviale pres-
so il Westin Palace Hotel di Milano, durante la quale gli 
Associati hanno avuto modo di salutare Gianni Pezzoli 
e di ringraziarlo sentitamente per i tanti anni che ha 
dedicato allo sviluppo della UPIVEB, abbinando alle 
competenze tecniche, intuito, classe e tanto humor, 
tributandogli un grande applauso.

The School operates with a strong synergy between 
the three mentioned business units. It aims at creating 
alliances between companies and institutions to foster 
a practical approach to the adoption of new models 
and to explore the frontiers of innovation and the most 
advanced skills.
ALTIS said it was pleased to be able to contribute to 
the UPIVEB event, focusing on two topics: the first re-
lated to the profession of “Sustainability Manager,” the 
second to youth engagement. The aim is to train the 
managers of tomorrow, in the awareness that young 
people are carriers of different perspectives and that a 
virtuous alliance between the university world and the 
business world is equally strategic in order to allow a 
positive contamination both for the entry of young pe-
ople into the world of work, and for the management of 
talents already present in organisations; all to benefit 
the advancement of knowledge.

Giorgio Donati sincerely thanked all the Speakers for 
their perspectives and the many insights they shared 
on the important issue of sustainability, which will be 
valuable tools for companies in taking the necessary 
actions. In this sense, the President reminded those 
present that, as of 2024, the Sustainability Report will 
become mandatory for companies with more than 250 
employees, thus enlarging the number of subjects re-
quired to draw up this report with cascading effects on 
the entire supply chain. The second open meeting ses-
sion ended with the promise that: “UPIVEB will support 
its Members by offering a series of in-depth initiatives 
on this issue and other issues of significant interest.”

The day continued with an enjoyable dinner at the We-
stin Palace Hotel in Milan, during which Members had 
the opportunity to say goodbye to Gianni Pezzoli and to 
thank him sincerely for the many years he has dedica-
ted to the development of UPIVEB, combining techni-
cal expertise, intuition, class and lots of humour, giving 
him a big round of applause.
 

Giorgio Donati durante la consegna di 
una targa di riconoscimento a Gianni 
Pezzoli  
Giorgio Donati presenting a plaque of 
recognition to Gianni Pezzoli
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Notizie e numeri
Task Force

Il Board EIFI durante la riunione del 22 
ottobre 2021 ha costituito una Task 
Force (nominandone Membri i Rap-

presentanti di ARTEMA, ASEFI, DSV e 
UPIVEB presso il Board stesso) con il 
compito di elaborare una proposta di ristrutturazione 
dell’Associazione europea e di ampliamento dei servi-
zi associativi. La Task Force sta concludendo gli ultimi 
dettagli del progetto che verrà ufficialmente presentato 
nel mese di dicembre 2022 ai competenti organi diretti-
vi. Alcune maggiori informazioni vengono condivise dal 
Presidente di UPIVEB, e Membro del Board e del Task 
Force EIFI, Giorgio Donati, sul suo editoriale nel presen-
te numero di Italian Fasteners.

Grazie Gianni
Gianni Pezzoli ha concluso la collaborazione con UPIVEB 
a decorrere dal 1° luglio 2022 e questo si riflette anche 
sulla EIFI, la cui segreteria generale, com’è noto, è stata 
affidata all’Associazione italiana, nelle persone di Gianni 
Pezzoli e Francesca Crisi, a fine giugno 2015. Durante il 
Board e l’Assemblea Generale svolti in remoto nel mese 
di giugno 2022, Anders Karlsson e gli Associati EIFI lo 
hanno ringraziato per il proficuo lavoro svolto in questi 
sette anni ed il supporto tecnico fornito a diversi progetti.
La Segreteria dell’Associazione europea rimane in carico 
a Francesca Crisi.

Automotive Group
L’ultima riunione del Gruppo Automotive EIFI, presieduto 
da Paolo Pozzi (CEO di Agrati Group) si è tenuta via web 
il 7 luglio, con la partecipazione di circa 40 aziende euro-
pee del settore dei fasteners.
Dopo una panoramica sul contesto economico globale 
aggiornata a giugno 2022 (inflazione in Europa ed USA 
all’8,6% e del 2,1% in Cina – fonte tradingeconomics.
com) e le previsioni di crescita del PIL riviste al ribasso 
rispetto a quelle di gennaio, Pozzi ha fatto il punto sugli 
accordi raggiunti dai Leader europei durante il Consiglio 
del 29 Giugno in merito al tema “Fit for 55” e fornito ag-
giornamenti e previsioni del mercato automotive con par-
ticolare riferimento al trend dell’elettrificazione.
Le varianti analizzate in ambito di riunione che impatta-

News and 
numbers

Task Force
At its meeting on 22 October 2021, the EIFI Board set 
up a Task Force (appointing Representatives of ARTE-
MA, ASEFI, DSV and UPIVEB as Members) tasked with 
drafting a proposal to restructure the European Asso-
ciation and expand its membership services. The Task 
Force is in the process of completing the final details 
of the project, which will be officially presented to the 
competent governing bodies in December 2022. The 
UPIVEB President and Member of the EIFI Board and 
Task Force, Giorgio Donati, shares some more infor-
mation in his editorial in this issue of Italian Fasteners.

Thank you, Gianni
Gianni Pezzoli’s collaboration with UPIVEB ended on 1 
July 2022 and this is also reflected in the EIFI, whose 
General Secretariat was entrusted to Gianni Pezzoli and 
Francesca Crisi from the Italian Association at the end 
of 2015. During the Board and General Meeting held 
remotely in June 2022, Anders Karlsson and EIFI Mem-
bers thanked him for his valuable work over the past 
seven years and for his technical support to various 
projects. Francesca Crisi remains the Secretariat of the 
European Association.

Automotive Group
The last meeting of the EIFI Automotive Group, chaired 
by Paolo Pozzi (CEO of Agrati Group), was held remo-
tely via videoconference on 7 July, and was attended by 
about 40 European companies from the fasteners sector.
After an overview of the global economic situation upda-
ted on June 2022 (inflation at 8.6% in Europe and the 
USA and at 2.1% in China – source: tradingeconomi-
cs.com) and GDP growth forecasts revised downwards 
compared to those of January, Pozzi took stock of the 
agreements reached by the European Leaders during 
the Council Meeting of 29 June on the topic “Fit for 55” 
and provided updates and forecasts of the automotive 
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market with particular reference to the electrification 
trend.

The variants analysed in the mee-
ting that have an impact on the au-
tomotive market were the known 
shortage of semiconductors and 
sustainable fuels, as well as the 
trend in the business indices of the 
major OEMs and their suppliers.

Moving on to the analysis of the fa-
steners sector, the focus then shi-
fted to the market trends of steel 
and energy (electricity and gas).

The various National Associations 
associated with EIFI, Artema, 

ASEFI, CBM, DSV and UPIVEB then presented their 
situation in the automotive and fasteners market and 
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Inflation situation – natural gas

European gas market (TTF) – spot prices [€/MWh]

no sul mercato automotive sono state la nota carenza di 
semiconduttori e i carburanti sostenibili oltre che l’anda-
mento degli indici aziendali 
dei maggiori OEM e dei loro 
fornitori.

Passando all’analisi del set-
tore fasteners il focus si è 
quindi spostato sulla ten-
denza del mercato dell’ac-
ciaio e dell’energia (elettrici-
tà e gas).

Le varie Associazioni na-
zionali associate ad EIFI, 
Artema, Asefi, CBM, DSV e 
UPIVEB, hanno quindi pre-
sentato la loro situazione del mercato automotive e del 
mercato dei fasteners e i partecipanti sono stati chiamati 
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Global production and demand
Steel Market Outlook

GLOBAL PRODUCTION 2021

1.951 Millions tons 
+3,9% vs 2020

GLOBAL DEMAND 2021

1.834 Millions Tons
+3,5% vs 2020

Source: World Steel Association
2022

Crude steel production [mln tons]

By process

Ø Oxygen 70,8% (vs 73% 2020)
Ø Electric: 28,9% (vs 26% 2020)
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Sustainable fuels allow +70% reduction in lifecycle GHG emissions
Liquid sustainable fuels allow to reduce emissions to a level close to Battery Electric Vehicles

Source: McKinsey
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ad esprimere, come sempre avviene al termine degli in-
contri Automotive, le loro opinioni sull’andamento futuro 
di alcuni maggiori indicatori; ne riportiamo di seguito i 
risultati:

Il prossimo incontro del Gruppo si terrà in remoto il 28 
ottobre 2022.

WG CBAM
Il 15 marzo 2022 il Consiglio europeo ha raggiunto un ac-
cordo (orientamento generale) sul regolamento relativo al 
meccanismo di adeguamento del carbonio alle frontiere 
(CBAM), uno degli elementi chiave del pacchetto “Pronti 
per il 55 %” dell’Unione europea.
“L’obiettivo principale di questa misura ambientale è evita-
re la rilocalizzazione delle emissioni di CO2, come pure di 
incoraggiare i paesi partner a definire politiche di fissazio-
ne del prezzo del carbonio per combattere i cambiamenti 
climatici. A tal fine, il CBAM riguarda le importazioni di pro-
dotti ad alta intensità di carbonio, nel pieno rispetto delle 
norme commerciali internazionali, per evitare che gli sforzi 
di riduzione delle emissioni di gas a effetto serra dell’UE 
siano neutralizzati dalle importazioni di prodotti fabbricati 
in paesi terzi, dove le politiche in materia di cambiamenti 
climatici sono meno ambiziose rispetto a quelle dell’Unio-
ne Europea. La misura contribuirà inoltre a prevenire la de-
localizzazione della produzione o l’importazione di prodotti 
ad alta intensità di carbonio. Il CBAM riguarderà i prodotti 
dei seguenti settori: cemento, alluminio, fertilizzanti, pro-
duzione di energia elettrica, ferro e acciaio”. Nel mese di 
agosto 2022 la EIFI ha costituito un Working Group dedi-
cato alla stesura di una Position Paper sul CBAM che verrà 
a breve consegnata alle Istituzioni europee per richiedere 
formalmente che le 31 voci della nomenclatura combinata 
7318 (Fasteners) rientrino nello scopo del Regolamento. 
Un ringraziamento particolare da parte del Presidente An-
ders Karlsson e del Board agli esperti dei Membri ARTEMA 
(Francia), ASEFI (Spagna), DIV (Croazia), DSV (Germania) 
e UPIVEB (Italia), che hanno messo a disposizione le loro 
competenze per la preparazione del documento.

participants were asked to express, as is always the 
case at the end of Automotive meetings, their opinions 
on the future trend of some significant indicators. The 
results are shown below:

The next meeting of the Group will be held remotely on 
28 October 2022.

CBAM WG
On 15 March 2022, the European Council reached an 
agreement (general approach) on the Carbon Board 
Adjustment Mechanism (CBAM) regulation, which is 
one of the key elements of the European Union’s “Rea-
dy for 55 %” package.
“The main objective of this environmental measure is 
to avoid carbon leakage. It will also encourage partner 
countries to establish carbon pricing policies to fight 
climate change. For that purpose, CBAM targets im-
ports of carbon-intensive products, in full compliance 
with international trade rules, to prevent offsetting the 
EU’s greenhouse gas emissions reduction efforts throu-
gh imports of products manufactured in non-EU coun-
tries, where climate change policies are less ambitious 
than in the European Union. It will also help prevent 
the relocation of the production or the import of car-
bon-intensive products. The products of the following 
sectors will be covered by CBAM: cement, aluminium, 
fertilisers, electric energy production, iron and steel.”
In August 2022, the EIFI set up a Working Group dedi-
cated to drafting a Position Paper on the CBAM which 
will shortly be delivered to the European Institutions to 
formally request that the 31 headings of Combined No-
menclature 7318 (Fasteners) be included in the scope 
of the Regulation. President Anders Karlsson and the 
Board would like to extend a special thank you to the 
experts of ARTEMA (France), ASEFI (Spain), DIV (Cro-
atia), DSV (Germany) and UPIVEB (Italy), who provided 
their expertise in preparing the document.
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EIFI al fianco di UPIVEB come Sponsor della riunione 
plenaria ISO TC2 di ottobre a Milano
Dal 24 al 28 ottobre 2022 si svolgerà in Italia la prossima 
riunione plenaria del Comitato Tecnico ISO/TC 2 “Faste-
ners”. Sede dell’evento sarà la città di Milano, dove da 
più di 60 anni hanno sede gli uffici UPIVEB e, da 7, anche 
quelli della segreteria operativa EIFI.
EIFI si affianca all’Associazione italiana in veste di Spon-
sor delle cinque giornate di lavoro, esplicitando così un 
messaggio formale di sostegno e promozione alla fonda-
mentale attività tecnico/normativa europea e mondiale 
per il settore dei fasteners. Il fitto programma di riunioni, 
a cui parteciperanno – in presenza o via remoto - delega-
ti tecnici da più di 10 Paesi (Canada, Cina, Francia, Ger-
mania, Giappone, Italia, Malesia, Svezia, UK, USA), pre-
vede sessioni lavorative di quattro Sotto Commissioni 
(SC 7 - Reference Standards, SC 11 - External Threads, 
SC 12 - Internal Threads e SC 14 - Surface Coatings) e 
due Working Group (WG 13 – Non threaded fasteners e 
WG18 – Preapplied adhesive systems). La plenaria della 
Commissione Tecnica Fasteners concluderà l’evento il 
28 ottobre, per riassumere l’avanzamento dei lavori di 
ciascun Gruppo oltre che per prendere in considerazione 
le revisioni sistematiche (periodiche) di alcune norme di 
riferimento (tolleranze, scopi generali, etc).

Il Presidente Anders Karlsson, il Board, la Segreteria e 
tutti gli Associati EIFI, rivolgono al Presidente di ISO/
TC2 Stefan Beyer e a tutti gli Esperti Tecnici che parte-
ciperanno alle riunioni un sentito ringraziamento per la 
grande competenza messa al servizio della regolamen-
tazione tecnico-normativa di prodotti che svolgono una 
funzione critica per la sicurezza di persone, impianti e 
ambiente.

EIFI supports UPIVEB as Sponsor of the ISO TC2 
Plenary Meeting to be held in October in Milan
The next plenary meeting of the ISO/TC2 “Fasteners” 
Technical Committee will take place in Italy from 24 to 
28 October 2022. The event will be held in Milan, whe-
re the UPIVEB offices have been based for more than 
60 years and, for seven years, also those of the EIFI 
secretariat.
EIFI will join the Italian Association as Sponsor of the 
five days of work, thus formally conveying their support 
and promotion of the fundamental technical/regulatory 
activities in the European and global fasteners industry. 
The full programme of meetings, which will be attended 
– either in person or remotely – by technical delegates 
from more than 10 Countries (Canada, China, France, 
Germany, Japan, Italy, Malaysia, Sweden, UK, USA.), 
includes working sessions of four Sub-Committees (SC 
7 - Reference Standards, SC 11 - External Threads, SC 
12 - Internal Threads and SC 14 - Surface Coatings) and 
two Working Groups (WG 13 – Non-threaded fasteners 
and WG18 – Preapplied adhesive systems). The plenary 
meeting of the Fasteners Technical Committee will con-
clude the event on 28 October, summarising the pro-
gress of the work of each Group as well as taking into 
account the systematic (periodic) revisions of certain re-
ference standards (tolerances, general purposes, etc.).

President Anders Karlsson, the Board, the Secretariat 
and all EIFI Members, would like to extend a heartfelt 
thank you to the President of the ISO/TC2 Stefan Beyer 
and all the Technical Experts who will participate in the 
meetings, making their great expertise available to re-
gulating the technical standards of products that play a 
critical role in the safety of people, machinery and the 
environment.
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News from USA
Summer 2022 

I am simply incredulous at how qui-
ckly this year seems to be passing. In 
fact, in about a week-and-a-half from 
this writing we will reach the year’s 

half way point. As I look back at these last three 
months, I realize that there have been many deve-
lopments here in the United States since my last 
USA Corner in the spring. Therefore, I would like to 
fill you in on some of the more notable highlights.

Pandemic:
There was great jubilation here in the USA in late 
January and February when the Omicron variant 
seemed to be losing steam and many local, state, 
and national mandates started to relax. I believe 
that many folks believed this marked the end of 
COVID as a pandemic. However, in March, the 
United States began to see a new rise in cases 
from the Omicron sub-variant BA.2. Then by June 
new sub-variants BA.2.12.1, BA.4, and BA.5 had 
all emerged and are leading the way in new out-
breaks and cases. Even though these new sub-va-
riants are on the rise and many areas are experien-
cing a spike in new cases, few local governments 
or agencies seem eager to reinstate safety proto-
cols and mandates that they only recently relaxed. 
Although I am no expert in social science, I attri-
bute this reticence to reinstate masking and social 
distancing to an overall weariness of the average 
citizen to engage such practices. This weariness 
coupled with a decrease in severity of the disease 
for those that catch it, seem to have resulted in 
most people trying to reengage life in pre-pande-
mic ways. It is impossible to say for sure, but I be-
lieve the few existing restrictions such as masking 
and limited access to health institutions, masking 
on airplanes, testing prior to travel, and restrictions 
on international travel will soon end or be relaxed 
to near pre-COVID standards.  Of course resur-
gence in the Fall of a new or more virulent strain of 
COVID virus could change this entirely.
Americans are beginning to engage, without he-
sitation, in many of the activities they participated 
in pre-Pandemic. For example, large events, both 
indoor and outdoor are being held without hesi-
tation, including sports events that fill large sta-
diums and trade shows that fill conference halls. 
Of course, in-person, smaller events like school 
graduations and weddings have almost comple-
tely returned.
The key to the United States to end the pandemic 
is to continue to get people vaccinated and boo-
sted. Recently recommended, older and more vul-

Estate 2022

È incredibile quanto stia passando 
velocemente il 2022. Di fatto, tra 
una settimana e mezza da que-

sto articolo, saremo al giro di boa dei 
sei mesi. Volgendo lo sguardo agli ul-
timi tre mesi trascorsi, mi rendo conto 
che dall’ultimo aggiornamento della 
primavera, molti sono stati gli sviluppi intercorsi 
negli Stati Uniti. Vi riporto quindi le notizie salienti, 
degne di maggior nota.

Pandemia:
A fine gennaio e nel mese di febbraio si è respirato 
un clima di grande esultanza quando ormai sem-
brava che la variante Omicron stesse perdendo 
vigore e molte restrizioni cominciavano ad allen-
tarsi a livello locale, statale e nazionale. Penso che 
molti abbiano pensato che ciò avrebbe segnato la 
fine della pandemia da COVID-19. A marzo, tut-
tavia, si è verificata una nuova impennata di casi 
riconducibile alla sotto-variante Omicron BA.2. 
All’inizio di giugno erano ormai emerse tutte le 
nuove sotto-varianti, BA.2.12.1, BA.4 e BA.5, che 
si sono fatte strada con nuovi focolai e fra i nuovi 
contagi. Sebbene queste nuove sotto-varianti si-
ano in crescita e in molte aree geografiche si rag-
giungano picchi di contagio, le autorità governati-
ve locali disposte a reintrodurre i rigidi protocolli e 
regolamenti sulla sicurezza, peraltro ammorbiditi 
solo poco tempo fa, sembrano essere poche. Non 
sono certo un esperto in sociologia, ma attribui-
rei la reticenza alla reintroduzione dell’obbligo di 
mascherina e del distanziamento sociale ad una 
generale stanchezza del cittadino medio nell’im-
pegnarsi a rispettare tali prassi. Tale sentimento di 
stanchezza, accompagnato dal calo del grado di 
gravità della malattia per chi la contrae, sembrano 
aver determinato, per i più, la volontà di riprendere 
a vivere secondo lo stile pre-pandemia. È impos-
sibile dirlo con certezza, ma ritengo che le poche 
restrizioni tuttora in vigore, quali l’obbligo della 
mascherina e l’accesso controllato alle strutture 
sanitarie, la mascherina in aereo, i test prima dei 
viaggi e le limitazioni ai viaggi internazionali, siano 
ormai prossime a decadere o ad essere allenta-
te per tornare allo standard quasi pre-COVID. La 
prospettiva di un ritorno, in autunno, di un ceppo 
di virus nuovo o più virulento potrebbe modificare 
interamente il quadro della situazione. 
Gli americani incominciano a partecipare senza 
timore a molte delle attività a cui hanno sempre 
aderito in epoca pre-Covid. Penso, ad es., agli 
eventi di grande affluenza, sia in ambienti al chiu-
so che all’aperto, come le manifestazioni sportive 
che riempiono gli stadi senza e le fiere che affol-
lano le sale conferenza. Gli eventi di portata più 
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piccola, come le cerimonie di laurea e i matrimoni, 
sono già ripresi da tempo, sempre in presenza.
Negli Stati Uniti il fattore chiave per mettere la 
parola fine alla pandemia è la prosecuzione del-
la campagna vaccinale e delle dosi di richiamo. 
Come da recenti raccomandazioni, la popolazione 
anziana e più fragile è stata invitata a sottoporsi 
al secondo richiamo. Inoltre, proprio di recente, la 
FDA ha approvato i vaccini Moderna e Pfizer per i 
bambini al di sotto dei 5 anni. Si tratta di una buo-
na notizia in quanto riguarda la fetta di popolazio-
ne fragile tuttora scoperta dallo scudo vaccinale e 
la cui immunizzazione inizierà per la fine di giugno.

Politica e economia:
Il fattore economico di maggior forza in termini 
di effetti sulla popolazione statunitense è l’infla-
zione. A maggio, il tasso inflazionistico si è atte-
stato sull’8,6%, il valore piu alto registrato dall’e-
conomia USA da molti anni a questa parte. Non 
ci vorrà molto prima che il cittadino medio se ne 
accorga direttamente, considerato che i prezzi di 
carburante e generi alimentari sono rapidamente 
aumentati a livelli allarmanti. Il prezzo medio di un 
gallone di benzina (poco meno di 4 litri) ha tocca-
to i 5,00 dollari, mentre per il diesel è già a 5,80 
dollari. Quelli riportati sono i valori medi, in stati 
come la California il prezzo è arrivato addirittura a 
6,42 dollari. Si tratta di livelli ancora bassi rispetto 
a gran parte del resto del mondo, ma per l’ameri-
cano medio rappresentano comunque uno shock 
inaudito. 
Da cosa è causata l’inflazione? Alcuni sostengono 
che sia il risultato di una rapida spinta inflazioni-
stica su salari e stipendi negli USA. Da un lato, 
è vero che le retribuzioni sono aumentate media-
mente del 5%, ma dall’altro è molto improbabi-
le che questa sia l’unica causa dell’inflazione. È 
molto più probabile che l’inflazione sia una rispo-
sta alle gravi carenze verificatesi per effetto delle 
interruzioni che hanno colpito la catena degli ap-
provvigionamenti e della guerra in Ucraina.
Per contrastare il rialzo inflazionistico, la Federal 
Bank, ovvero la banca centrale americana, ha in-
trapreso misure per aumentare i tassi di interesse. 
La speranza è che queste mosse rallentino l’eco-
nomia e il rincaro dei costi.  Il tempo ci dirà se si 
tratta di una mossa efficace; sicuramente, ha già 
determinato un effetto-domino sui mercati aziona-
ri statunitensi. 
A Washington l’attenzione è in larga parte rivolta 
alle udienze del Congresso relativamente all’at-
tacco a Capitol Hill del 6 gennaio 2021. Le udien-
ze sono seguite con grande attenzione da notiziari 
e mezzi di comunicazione, ma sono destinate a 
attirare poco clamore fino a quando il Procurato-
re Generale non darà corso ad azioni concrete. 
In altre parole, si tratta di udienze congressuali e, 
pertanto, non sono sottoposte ad alcuna autori-
tà processuale. A meno che le evidenze a carico 
dell’ex presidente siano schiaccianti e ne dimo-
strino l’azione illegittima, è altamente improbabile 
che il Procuratore Generale dia seguito alle accu-

nerable adults were encouraged to get a second 
booster. Additionally, very recently, the US Food 
and Drug Administration approved the Moderna 
and Pfizer vaccine for children less than five years 
of age. This is good news as it addresses the re-
maining vulnerable population and will be starting 
in the final weeks of June.

Politics and Economy:
The biggest single force affecting the US popula-
ce is inflation. In May, the US reported inflation of 
8.6%, the highest rate the US economy has expe-
rienced in many years.  It doesn’t take very long 
for the average citizen to see this as food and ga-
soline prices have rapidly accelerated to alarming 
levels. The average price for a gallon of gasoline 
across the United States is today at $5.00 a gallon 
and diesel is at $5.80 a gallon. These are averages 
and in states like California it’s as high as $6.42. Of 
course these levels are still low in comparison with 
much of the rest of the world, but they are still a 
shocker to the average American. 
What’s causing this inflation? Some would argue 
that it is the result of rapid wage inflation in the 
United States. It is true that wages have risen on 
average by 5%, however, it is very unlikely that this 
is the sole cause of inflation. More likely, the infla-
tion is a response to severe shortages brought on 
by supply chain disruptions and the Ukrainian War. 
To combat this rising inflation the Fed (US cen-
tral Bank) has taken steps to raise interest rates. 
The hope is that this will slow down the economy 
and rising costs. Time will tell if this is an effective 
move or not, but has already resulted in ripple ef-
fects in US stock markets.
In Washington, a great deal of attention has been 
focused on Congresses hearings into the January 
6th attack on the Capital. Although these hearings 
are receiving a great deal of attention in the news, 
they have little impact unless they pressure the 
Attorney General to take action. In other words, 
these are congressional hearings and thus have 
no real prosecutorial authority. Unless the evi-
dence is overwhelming that the former president 
acted illegally, it is unlikely that the Attorney Gene-
ral will pursue any charges as it would be viewed 
by many as a political act, and thus, dangerous to 
the perception of abuse of power by the current 
majority party. 
As the November mid-term elections approach, a 
great deal of energy is being expended by both 
political parties to emerge as victors. Most feel 
that the current political majority (the Democrats) 
are most vulnerable and will lose their majority in 
at least one house of Congress. This is often the 
way that it goes at mid-terms when two or more 
branches of government are held by one party. 
Additionally, dissatisfaction with inflation and the 
state of the economy will likely influence many vo-
ters to vote for change in the current leadership.
The US Supreme Court appears prepared to over-
turn Roe vs. Wade, a 1970s decision that made 
abortion legal. Recently a preliminary majority opi-
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se in quanto verrebbe considerato un atto politi-
co e, pertanto, pericoloso in termini di percezione 
di abuso di potere ad opera dell’attuale partito di 
maggioranza. 
Si avvicinano le elezioni di metà mandato, pro-
grammate per novembre, ed entrambi i partiti in-
vestono gran parte delle loro energie per emergere 
da vincitori. Molti ritengono che l’attuale partito di 
maggioranza (i Democratici) sia molto vulnerabile 
e perderà il proprio vantaggio in una delle due ca-
mere. Ciò si verifica spesso durante le votazioni di 
medio-termine quando uno o più rami del governo 
sono detenuti da un solo partito. Inoltre, è proba-
bile che l’insoddisfazione per l’inflazione e lo stato 
dell’economia del paese influenzino molti elettori 
a optare per un cambio dell’attuale leadership. 
La Corte Suprema di Giustizia sembra intenziona-
ta a ribaltare la sentenza Roe contro Wade che 
negli anni 70’ rese legale l’aborto negli USA. Re-
centemente, si è avuta notizia di un parere preli-
minare maggioritario che esprimerebbe la chiara 
volontà di ritornare a riassegnare ai singoli stati la 
facoltà di prendere decisioni su questo argomen-
to. Cito questo aspetto in questo aggiornamento 
perché qualora tale parere si tramuti in una deci-
sione ufficiale, esso diventerà un tema di ulteriore 
polarizzazione politica negli USA.
Infine, dopo la devastante tragedia della sparato-
ria nella scuola in Texas, si è riacceso, forte, il di-
battito per introdurre ulteriori restrizioni alla circo-
lazione delle armi. Questa attività non è destinata 
a determinare cambiamenti significativi alle leggi 
sulle armi in quanto la limitazione dei diritti sanci-
ti dal Secondo Emendamento è molto difficile da 
realizzare e spesso risulta molto impopolare fra i 
rappresentanti di entrambi i partiti, ancora di più 
in un anno di elezioni.

Settore dei fastener:
In generale il comparto industriale statunitense 
dei fastener rimane forte e solido e per i produt-
tori sono tempi buoni. Tuttavia, anch’essi vivono 
gran parte degli stessi problemi dell’intero settore 
produttivo del paese.  In cima alla lista continuano 
a figurare le carenze di forniture e approvvigiona-
menti, l’inflazione sulle retribuzioni e la mancanza 
di forza lavoro specializzata e, talvolta, anche ge-
nerica. Si tratta di problemi che non sembra pos-
sano risolversi velocemente e che continueranno 
a influire sul settore degli elementi di collegamen-
to fino alla fine dell’anno. 
A Detroit, in Michigan,  si è tenuta l’annuale fiera 
statunitense della viteria e bulloneria, la Fastener 
Fair USA. Pur non raggiungendo i livelli pre-pan-
demia, l’affluenza è stata piuttosto buona ed è 
stato bello rivedere l’intero settore riunito in un im-
portante consesso di riferimento. 

Industrial Fastener Institute:
Ad aprile l’IFI ha promosso la riunione del Comita-
to di Sicurezza presso i locali dell’associata Sem-
blex Corporation, a Elmhurst, in Illinois. La riunio-
ne ha fatto registrare una buona partecipazione. 

nion was leaked that clearly expressed the majo-
rity wants to revert to having the states make their 
own decisions on this topic. I mention this in this 
update because should this become the decision 
it will probably further polarize politics in the Uni-
ted States.
Finally, since the devastating school shooting tra-
gedy in Texas, there has been much discussion to 
enact further restrictions on firearms. For the most 
part, this activity is unlikely to result in significant 
changes to gun laws as limiting Second Amend-
ment rights is a very hard thing to do and often 
unpopular by members of both parties, and likely 
difficult in an election year.

Fastener Industry:
Generally the US Fastener industry remains strong 
and fastener manufacturers are experiencing good 
times.  However, fastener manufacturers are expe-
riencing many of the same problems as other ma-
nufacturers across the country. Top among these 
continue to be supply shortages, wage inflation, 
and shortages of skilled and in some cases, gene-
ral labor. These problems do not seem to be resol-
ving quickly and are likely to continue to affect the 
fastener industry for the rest of the year.
Fastener Fair USA was recently held in Detroit 
Michigan. Although not at pre-pandemic levels, it 
was pretty well attended and it was nice to see the 
industry coming back together in such a forum. 

Industrial Fastener Institute:
In April the IFI sponsored a meeting of its Safety 
Committee at member Semblex Corporation in El-
mhurst, Illinois. It was well attended. The Safety 
Committee was formed about eight years ago and 
has helped participating members understand and 
share best practices regarding plant safety. This 
committee was formed with the belief that safety 
was too important an industry concern to keep to 
yourself. By sharing best practices, participants 
are not only making their workplaces safer but ma-
king the industry, as a whole, a safer place to work.
The IFI sponsored an “Ask the Experts” panel at 
Fastener Fair USA. The panel was comprised of 
Salim Brahimi, Technical Director of the IFI, Lau-
rence Claus, Director of Education at the IFI, John 
Medcalf, Principle Engineer for Peak Engineering 
Inc, and Carmen Vertullo, Principle of Aim Testing 
Lab. The panel addressed audience questions on 
a wide variety of fastener related topics for over 
an hour.
IFI sponsored training continues to bring oppor-
tunities to the industry. The last webinars were 
on Fastener Workmanship and a special webinar 
conducted by the US Defense Logistics Agency 
and the IFI on “Clean” Military Hardware addres-
sing activity to remove Cadmium and Hexavalent 
Chromium from fasteners used in military vehicles.

In August of 2022 the IFI released a new standard, 
IFI-171, Assembly of Bolts, Studs, and Nuts in the 
Steel Construction Industry, which defines two 
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Il Comitato di Sicurezza si è costituito circa otto 
anni fa e ha aiutato i soci partecipanti a capire e 
condividere le migliori prassi in materia di sicurez-
za degli impianti. Il Comitato è nato dalla convin-
zione che la sicurezza fosse una tematica troppo 
rilevante per il settore per poter essere gestita in 
solitario. Attraverso la condivisione delle migliori 
prassi, i partecipanti non solo rendono più sicuri i 
posti di lavoro, ma rendono l’intero settore indu-
striale un posto più sicuro.
In occasione della Fastener Fair USA, l’IFI ha 
sponsorizzato un panel di specialisti intitolato 
“Chiedi all’Esperto”. Vi hanno partecipato Salim 
Brahimi, Direttore Tecnico dell’IFI stesso, Lauren-
ce Claus, Direttore dell’Ufficio Formazione dell’IFI, 
John Medcalf, capo ingegnere di Peak Engine-
ering inc e Carmen Vertullo, responsabile del la-
boratorio Aim Testing. Per oltre un’ora, gli esperti 
hanno risposto alle domande del pubblico su una 
serie di tematiche correlate ai fastener. 
Le iniziative di formazione patrocinate dall’IFI 
continuano a creare nuove opportunità per l’inte-
ro settore. Gli ultimi webinar si sono concentrati 
sull’abilità tecnica nella produzione di fastener e 
si è inoltre tenuto un webinar speciale condotto 
dall’Agenzia per la Logistica del Dipartimento di 
Difesa USA in collaborazione con l’IFI sull’har-
dware militare “pulito”, ovvero sulle attività neces-
sarie per togliere cadmio e cromo esavalente da 
viti e bulloni utilizzati sui veicoli militari.

Nel mese di agosto l’IFI ha emanato un nuovo 
standard, l’IFI-171, Montaggio di Bulloni, Prigio-
nieri e Dadi nel Settore dell’Edilizia in Acciaio, con 
cui si definiscono due filettature per diametri ampi 
in pollici precedentemente non specificate.  Lo 
standard è stato scritto per fornire una linea guida 
sulla filettatura unificata (UNS) da 1 5/8” – 5 ½ e 
1 7/8” – 5. Si tratta delle dimensioni comunemen-
te utilizzate nelle applicazioni strutturali, ma che 
non sono ricomprese nello standard ASME B1.1. 
Lo standard è stato sviluppato grazie al grande 
lavoro del Comitato Tecnico IFI coordinato dal Di-
rettore di Ingegneria e Tecnologia dell’IFI stesso, 
Salim Brahimi.

Riepilogo:
Molto è successo negli Stati Uniti nei primi sei 
mesi di quest’anno. Eppure, molto di più sembra 
profilarsi all’orizzonte nella seconda parte dell’an-
no. Senza dubbio, in alcune aree, stiamo attra-
versando tempi tumultuosi, ma molti rimangono 
i motivi per essere ottimisti, soprattutto per i pro-
duttori di fastener.

previously unspecified large inch diameter thre-
ads. The standard was written to provide guidan-
ce on 1 5/8” – 5 ½ and 1 7/8” – 5 UNS threads. 
These thread sizes are commonly used in structu-
ral applications but are not included in the ASME 
B1.1 thread standard. The standard was develo-
ped by the hard work of the IFI Technical Commit-
tee overseen by IFI’s Director of Engineering and 
Technology, Salim Brahimi.

In Summary:
A lot has transpired in the United States in the first 
half of the year. However, even more seems to 
be on the horizon for the second half of the year. 
There is no doubt that in some areas these have 
been very tumultuous times, yet there is much to 
be optimistic about, especially for fastener manu-
facturers.
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TAIWANESE CORNER

La guerra tra Russia e Ucraina 
ha causato scarsità di mate-
riali, ma anche un’impennata 

dei prezzi energetici e dei costi di 
produzione dell’acciaio; pertanto, i 
prezzi delle vergelle rimangono alti 
sia negli USA che in Europa. Negli 
USA il prezzo delle vergelle oscilla 
in un range compreso tra 1.578-1.589 dollari USA 
a tonnellata, mentre in Europa è arrivato a 1.360-
1.440 dollari USA a tonnellata, un livello destinato 
a fare storia. A ciò si aggiunge il crescente effetto 
a ondata dei dazi antidumping imposti dall’UE su 
alcuni elementi di fissaggio provenienti dalla Cina, 
ma anche il deprezzamento del nuovo dollaro 
Taiwanese (NTD); entrambi i fattori continuano a 
portare un flusso di ordini alle società produttrici 
di fastener e vergelle di Taiwan.

Taiwan CSC ha incrementato di 2.200 NTD a ton-
nellata il prezzo delle vergelle per il Q2. Data la 
forte domanda proveniente da oltreoceano, le so-
cietà di fastenener taiwanesi continuano a inviare 
ordini a Taiwan CSC e il registro degli ordini per le 
vergelle risulta pieno. 

Secondo l’OFCO, la carenza di materiali conse-
guente alla guerra e l’impennata dei costi ener-
getici per i produttori d’acciaio europei hanno in-
ciso significativamente sui costi di produzione in 
termini di rialzo, e ciò ha determinato un ulteriore 
aumento degli ordini che si sono spostati verso la 
produzione asiatica. L’OFCO prevede che il livello 
degli ordini rimanga stabile per il secondo trime-
stre e ha dichiarato che sono già stati completati 
fino a fine anno. La capacità produttiva mensile è 
stata aumentata da 2000 tonnellate ad un massi-
mo di 2500, per arrivare a 3000 tonnellate al mese 
entro fine anno.

Yieh Hsing Enterprise ha dichiarato che il lock-
down attuato a Shanghai ha influito relativamente 
sugli ordini a maggio-giugno, ivi compresi quelli 
concernenti le vergelle in acciaio inox e acciaio al 
carbonio, ma complessivamente gli ordini in arrivo 
previsti per il Q2 vanno nella direzione preannun-
ciata.
Inoltre, gli ordini verso società come Chun Yu, 
Tycoons, QST International, San Shing Fastech e 

The second 
quarter of 2022 
looks favourable 
for the Taiwanese 

steel and fastener 
industry 
The Russia-Ukraine war caused shortages of mate-
rials as well as a hike in both energy prices and ste-
elmakers’ manufacturing costs; and therefore, wire 
rod prices in the U.S. and Europe remain high. The 
U.S. wire rod price is high at USD 1,578-1,589 per 
ton and the European price at historical USD 1,360-
1,440 per ton. On top of that is the growing ripple 
effect of EU’s AD taxes on certain fasteners from 
China, as well as the depreciated New Taiwanese 
Dollars, both of which continue to bring a stream of 
orders to Taiwanese wire rod and fastener compa-
nies.

Taiwan CSC has raised the Q2 wire rod price by 
NTD 2,200 per ton. With strong demand from 
overseas, the downstream Taiwanese fastener 
companies keep placing orders to Taiwan CSC 
and have filled up the order book for wire rods.

According to OFCO, the material shortage due to the 
war and eastern European steelmakers’ energy cost 
hike significantly raised the production costs, which 
led to further increase in switching orders to Asia. 
OFCO sees stable order book status for Q2 and said 
orders have aggregated to the yearend. The com-
pany’s monthly capacity has been raised from 2,000 
tons to a maximum of 2,500 tons, and is going to 
reach a monthly 3,000 tons by the yearend.

Yieh Hsing Enterprise stated that the lockdown in 
Shanghai more or less affected orders in May-Ju-
ne including those for carbon steel and stainless 
steel wire rods, but overall order taking in Q2 is 
going in the anticipated direction.
Additionally, orders placed to companies including 
Chun Yu, Tycoons, QST International, San Shing 

     
Gang Hao Chang
Vice Direttore responsabile di

Fastener World 
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Il secondo trimestre 2022 si 
prospetta tendenzialmente 
favorevole all’industria siderurgica 
e del fastener Taiwanese
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Fastech and Brighton-Best International have ag-
gregated to Q3 and even the yearend.

Chun Yu Has New President in Office
Chun Yu held a shareholders’ meeting on June 22 
where 11 directors were re-elected and the board 
of directors voted the former vice president Mr. 
Chi-tai Chen to assume the role of new president.

Former president Mr. Huei-jeng Lin discontinues 
the president position because he “has completed 
his task”, and the baton is passed on to Chi-tai 
Chen who said he will set a target to make Chun 
Yu a “world-class construction fastener giant”. 
The company said the Russia-Ukraine war slashes 
global steel supply and pushes up steel price while 
the global inflation is continuously spurring mate-
rial price. In longer terms, the major steel produ-
cing countries are actively going for carbon neu-
trality and steel manufacturing cost will surely go 
up, said the company.

Chun Yu pointed out that the ongoing rise in pro-
duction cost will continue to uphold the steel price. 
The company will utilize resources, focus on niche 
products and expand capacity to reduce production 
cost, improve operation efficiency, conserve energy 
and reduce carbon footprints to achieve a better 

performance.

U.S. Terminates Anti-du-
mping Duties on Helical 
Spring Lock Washers 
from Taiwan and China
The U.S. Department of 

Commerce revoked the AD orders on helical spring 
lock washers from Taiwan and China because no 
domestic interested party filed an application.
June 28, 1993, Commerce issued an AD order on 
helical spring lock washers from Taiwan. October 
19, 1993, Commerce issued another AD order on 
helical spring lock washers from China. The U.S. 
initiated 4 sunset reviews respectively on February 
23, 2001, July 3, 2006, December 5, 2011, and 
May 26, 2017, each prolonging the duty expiration 
date. April 1, 2022, Commerce initiated the 5th 
sunset review investigation on helical spring lock 
washers from China and Taiwan.

Taiwan CSC’s Q3 2022 Wire Rod Price to Re-
main Flat
Given the inflation and reoccurrence of CO-
VID spread across the world as well as the Rus-
sia-Ukraine war and supply chain challenges, 
Taiwan CSC determined to keep the wire rod price 
unchanged in Q3 2022 in hopes of helping clients 
stabilize their prices, inventory, and competitive-
ness in securing new orders for Q3.

Taiwan MIRDC Successfully Develops Surface 
Treatment Machine for Stainless Steel Parts
MIRDC (Metal Industries Research & Development 
Centre, Taiwan) said lots of construction fasteners 

Brighton-Best International sono aggregati fino al 
terzo trimestre e persino alla fine dell’anno.

Chun Yu ha un nuovo presidente 
Il 22 giugno si è svolta l’assemblea degli azionisti 
di Chun Yu durante la quale sono stati rieletti 11 
direttori e il consiglio di amministrazione ha vota-
to l’ex vice-presidente della società, Chi-tai Chen, 
come nuovo presidente.

Il presidente uscente, Huei-jeng Lin, decade dal-
la posizione per “aver portato a termine il pro-
prio compito” passando ora il testimone a Chi-tai 
Chen, il quale ha detto che perseguirà l’obiettivo 
di fare di Chun Yu un “gigante di classe mondiale 
nel settore dei fastener per l’edilizia”. La società 
ritiene che la guerra russo-ucraina riduca drasti-
camente l’offerta globale di acciaio e spinga al 
rialzo il suo prezzo, mentre l’inflazione mondiale 
continua a spronare il prezzo dei materiali. In una 
prospettiva a lungo termine, i principali paesi pro-
duttori di acciaio si attivano per una neutralità al 
carbonio e i costi di produzione dell’acciaio sa-
ranno destinati a crescere, secondo le previsioni 
dell’azienda.

Chun Yu ha segnalato che il protratto aumento dei 
costi produttivi continuerà a sostenere il prezzo 
dell’acciaio. La società 
utilizzerà risorse, si con-
centrerà su prodotti di 
nicchia e amplierà la ca-
pacità per ridurre i costi 
di produzione, migliorare 
l’efficienza operativa, ri-
sparmiare energia e ridurre l’impatto ambientale 
per poter arrivare a risultati migliori.

Gli USA mettono fine ai dazi antidumping sulle 
rondelle elicoidali di Taiwan e Cina
Il Dipartimento per il Commercio USA ha revocato 
le ordinanze antidumping sulle rondelle elicoidali 
in ferro e acciaio di Taiwan e Cina in quanto nes-
suna parte interessata ha presentato domanda di 
applicazione nel paese. 
Il 28 giugno 1993, il ministero del commercio ave-
va emanato un’ordinanza antidumping sulle ron-
delle elicoidali provenienti da Taiwan. Il 19 ottobre 
1993, lo stesso dipartimento emanò una seconda 
ordinanza, dello stesso tipo, sulle rondelle elicoi-
dali provenienti dalla Cina. 
Gli USA avviarono poi 4 riesami in previsione del-
la scadenza, rispettivamente il 3 febbraio 2001, il 
3 luglio 2006, il 5 dicembre 2011 e il 26 maggio 
2017, a seguito dei quali il termine dei dazi venne 
sempre esteso. Il 1 aprile 2022, il Dipartimento del 
Commercio ha avviato la quinta indagine di riesa-
me in vista della scadenza sulle rondelle elicoidali 
di Cina e Taiwan.

Prezzo fisso per le vergelle di Taiwan CSC nel 
terzo trimestre 2022
In considerazione delle spinte inflazionistiche e del-
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corrosion resi-
stance and inabi-
lity of mass-pro-
duction. The 
machine can 
make for a stain-
less steel surfa-
ce hardness up 
to over HV1,200 
(much higher 
than with carbon 
steel) without un-
dermining corro-
sion resistance.
F u r t h e r m o r e , 
the machine can 
process a large 
number of stain-
less steel parts 
at a time. It can 

also handle complicated shapes and form an 
evenly hardened layer at the parts’ surface. It uses 
AI technology for precise control of temperature, 
time and other parameters. Meanwhile, MIRDC 
provides IoT solutions tailored to production lines 
to facilitate smart manufacturing.

*EPS (Earning Per Share) = Utile per azione

Il centro R&D per 
l’industria dei 
metalli Taiwane-
se, MIRDC, ha 
affermato che 
gran parte degli 
elementi di fis-
saggio per l’edi-
lizia distribuiti sul 
mercato sono 
viti autofilettanti 
bimetalliche che 
comprendono 
acciaio al car-
bonio e accia-
io inossidabile, 
con la durezza 
del primo e la 
resistenza anti-
corrosiva del se-
condo. Tuttavia, esse presentano un procedimento 
di lavorazione piuttosto complesso e, potenzialmen-
te, potrebbero rompersi sul punto saldato o subire la 
corrosione sulla parte in acciaio al carbonio.

MIRDC ha sviluppato una macchina per il trattamen-
to delle superfici in grado di gestire l’anticorrosività 
e temprare per indurimento la superficie dei com-
ponenti in acciaio inox, dando così delle soluzioni ai 
deficit di durezza, all’indebolimento della resistenza 
anticorrosione e all’impossibilità di procedere a una 
produzione in serie. La macchina riesce a 
conferire una durezza alle superfici in ac-
ciaio inox che supera il valore di HV1,200 
(molto più alto del livello raggiunto con 
l’acciaio al carbonio), senza minare la re-
sistenza anticorrosiva.

Inoltre, la macchina è in grado di lavo-
rare un elevato numero di componen-
ti in acciaio alla volta. Riesce a gestire 
forme complicate e a creare uno strato 
uniformemente temprato sulla superficie. 
Sfrutta la tecnologia di IA per il controllo 
accurato della temperatura, del tempo e 
di altri parametri. Nel frattempo, il centro 
MIRDC fornisce soluzioni IoT studiate su 
misura delle linee di produzione per faci-
litare processi di produzione agili. 

sold on the market are bi-metal self-drilling screws 
comprising carbon steel and stainless steel, pos-
sessing the hardness of carbon steel and corro-
sion resistance of stainless steel. However, they 
have a complicated processing procedure, and 
could potentially break apart on the welded spot 
or be corroded on the carbon steel section.

MIRDC developed a surface treating machine to 
handle anti-corrosion and surface hardening treat-
ment for stainless steel parts, providing solutions 
to deficient stainless steel hardness, weakened 

la recrudescenza della pandemia da Covid-19 che 
interessano tutte le regioni e anche della guerra tra 
Russia e Ucraina e delle difficoltà nelle catene di 
fornitura, Taiwan CSC ha deliberato di mantenere 
invariato il prezzo delle vergelle per il terzo trime-
stre 2022, augurandosi così di aiutare i clienti a sta-
bilizzare i prezzi, le scorte e la competitività nell’ag-
giudicarsi nuovi ordini nel trimestre citato.

Successo per Taiwan MIRDC con lo sviluppo 
della macchina per trattamento delle superfici di 
componenti in acciaio inossidabile

Prodotti in acciaio
Steel Products

Adeguamento (NTD/Tonnellata)
Adjustment (by NTD/Ton)

Vergella (a basso/medio/alto tenore di carbonio, 
laminata a freddo, bassa lega di acciaio)  0
Wire rod (low/mid/high carbon, cold headed, 
low alloy)

Bobina laminata a freddo (a basso/medio/alto 
tenore di carbonio, acciaio per utensili)  0
Cold rolled steel roll (mid/high carbon, 
tool steel)

Lamiera laminata a caldo (a basso/medio/alto 
tenore di carbonio, acciaio per utensili)  0
Hot rolled steel plate (mid/high carbon, tool steel)

Bobina laminata a caldo (a basso/medio/alto 
tenore di carbonio, acciaio per utensili)  0
Hot rolled steel roll (mid/high carbon, tool steel)

Prezzo Q3
Q3 Price

Materiali automotive / Automotive materials  0
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Archiviato il primo semestre, i dati 
indicano un livello record di impor-
tazioni che supererà 1 miliardo di 
dollari USA entro fine anno

L’unico anno in cui il Brasile 
ha importato fastener per ol-
tre 1 miliardo di dollari USA è stato il 2013: 

complessivamente 1,048 miliardi per 191.000 
tonnellate di elementi di collegamento. Lo scorso 
anno le aspettative prevedevano di superare i va-
lori registrati nel 2013 e, tuttavia, il 2021 si è poi 
concluso attestandosi su 939,9 milioni di dollari. Si 
tratta del risultato migliore dal 2014 (962 milioni di 
US$/162.000 tonnellate), che ha però stabilito un 
risultato inedito in termini di volume con 205.000 
tonnellate.
Archiviati i primi sei mesi del 2022, i dati del Ministe-
ro dell’Economia brasiliano segnalano importazioni 
per un valore di 513 
milioni di dollari ri-
spetto a 457,18 mi-
lioni nel 2021, con 
poco più di 101.556 
tonnellate a fronte 
delle 98.650 dello 
stesso periodo del 
2021.
Sul fronte opposto è noto come il Brasile non sia 
un grande esportatore di fastener. Il suo risultato 
migliore è stato registrato nel 2019: 194 milioni di 
dollari USA, ma solo 29.600 tonnellate. Per contro, 
nel 2021 ha raggiunto 153 milioni di dollari e un re-
cord per volume di 58.600 tonnellate.
Da gennaio a giugno 2022 i ricavi delle esportazioni 
di fastener sono ammontati a 89,05 milioni di dollari 
a fronte di 66,31 milioni nel 2021 e 19.929 tonnella-
te rispetto a 35.744 nello stesso periodo del 2021.

Forte della tradizione di organizzatore di seminari 
e congressi, il Gruppo Aprenda ha tenuto la prima 
edizione del Congresso sulla Lavorazione dei Me-
talli (Congresso de Conformação Metálica - CCM), 
un consesso per la trattazione di tematiche relative 
alla tecnologia dei metalli. L’evento si è svolto nei 
giorni 14 e 15 giugno 2022 presso il centro universi-
tario della Fondazione Santo André situato a Santo 

News from 
Brazil 
Fastener exports and 
imports for 2022

The first semester has ended, data points to record 
fastener imports for the year end, exceeding US$ 
1 billion

The only time Brazilian imports exceeded US$ 1 
billion was in 2013: US$ 1.048 billion, a total of 
191 thousand tons of fasteners. Last year, it was 
expected to exceed those kinds of import values 
compared with 2013. However, 2021 ended with 
just US$ 939.9 million. That result was the best sin-
ce 2014 (US$ 962 million/162 thousand tons), but 
recorded an unpublished result in volume terms, 

with 205 thousand tons. 
In the first half of 2022, data 
from the Brazil Economic Mi-
nistry showed US$ 513 million 
imports in value terms, com-
pared to US$ 457.18 million in 
2021, with just over 101,556 
tons, compared to 98,650 tons 
in 2021. However, Brazil is not 

known as a large exporter of fasteners, having its 
best year in 2019: US$ 194 million exports in value 
terms, but just 29.6 thousand tons. While in 2021, 
it reached US$ 153 million exports in value terms, 
and a record in volume terms of 58.6 thousand 
tons.
From January to June 2022, revenue from fastener 
exports was US$ 89.05 million, against US$ 66.31 
million/2021, and 19,929 thousand tons, compa-
red to 35,744 thousand tons/2021.

As is its tradition to organise seminars and congres-
ses, the Grupo Aprenda held the first edition of its 
Metal Forming Congress (Congresso de Confor-
mação Metálica - CCM), a meeting discussing topics 
on metal technology. The event was held on 14-15 
June 2022, at the Santo André Foundation Universi-
ty Center, located in Santo André, a city in the me-
tropolitan region of São Paulo, the State Capital, SP. 

BRAZILIAN CORNER

Notizie dal Brasile 
Importazioni e esportazioni 2022

     
Sergio Milatias 

Redattore/Editor 
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(The Fastener Brazil Magazine)
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Primo semestre 2021
First semester 2021

Primo semestre 2022
First semester 2022

66,31 milioni di US$
US$ 66,31 milllion

35.744,99 tonnellate
35,744.99 tons

457,18 milioni di US$
US$ 457,18 millions
98.650,51 tonnellate

98,650.51 tons
89,05 milioni di US$

US$ 89,05 million
513 milioni di US$

US$ 513,00 millions
19.929,54 tonnellate

19,929.54 tons
101.556,3 tonnellate

101,556.3 tons

10 Congresso sulla Lavorazione dei Metalli
Oltre 200 operatori del settore della lavorazione a caldo e a freddo dei metalli 

hanno preso parte alla prima edizione del congresso

1st Metal Forming Congress 
More than 200 operators in the cold and hot metal forging industry attended the 

premiere edition
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Sometimes it is what is on the outside that counts. Our zinc flake 
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perfectly. Premium quality that protects against corrosion, sets 
defined coefficients of friction and withstands a range of mecha-
nical stresses. However, we are not satisfied with the best
and are constantly on the look-
out for new solutions and 
innovations – for every 
problem, for every 
challenge.
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Inoltre, per la produzione di viti autofilettanti è disponibile un sistema che consente 
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Despite being a debut and with very cold weather 
temperatures, more than 200 people attended the 
congress, including students and academics and 
professionals from national and multinational indu-
stries.
The event was divided into the following five modu-
les:

• 9th Forging Technology Seminar: coordinated by 
Dr Mauro Moraes de Souza, Faculty of Industrial 
Engineering (FEI), SBC/SP.

• 4th Sheet Metal Forming Technology Seminar: 
coordinated by Dr Gilmar Batalha, University of São 
Paulo (USP), SP/SP.

• 2nd Seminar of Forming and Application of 
Press Hardening Steels (PHS): coordinated by Dr 
Jesualdo Luiz Rossi, Institute for Energy and Nucle-
ar Research (IPEN), SP/SP.

• 2nd Welding Technology Seminar: coordinated 
by MSc José Agustin Castillo Lara, Santo André 
Foundation (FSA), AS/SP.

• 1st Meeting of Fasteners Specialists (Fastening 
Systems): coordinated by Dr Roberto Garcia (FSA).

André, una città della regione metropolitana di San 
Paolo, capitale dell’omonimo stato.
Pur trattandosi di un debutto e nonostante le tem-
perature fredde, vi hanno preso parte oltre 200 per-
sone fra studenti, accademici e, soprattutto, pro-
fessionisti di industrie nazionali e internazionali. 
L’evento si è articolato nei seguenti 5 moduli:

• 9° Seminario sulla Tecnologia di Fucinatura: 
coordinato dal dott. Mauro Moraes de Souza, Fa-
coltà di Ingegneria Industriale (FEI), SBC/SP.

• 4° Seminario sulla Lavorazione dei Fogli Metal-
lici: coordinato dal dott. Gilmar Batalha, Universi-
tà di San Paolo  (USP), SP/SP.

• 2° Seminario sulla Lavorazione e Applicazione 
di Acciai per Stampaggio a Caldo (PHS): coor-
dinato dal dott.  Jesualdo Luiz Rossi, Istituto per 
l’Energia e la Ricerca Nucleare (IPEN), SP/SP.

• 2° Seminario sulle Tecnologie di Saldatura: co-
ordinato da MSc José Agustin Castillo Lara, Fon-
dazione Santo (FSA), AS/SP.

• 1° Meeting degli Specialisti Fastener (Faste-
ning Systems): coordinato da dott. Roberto Gar-
cia (FSA).



56

e-Mobility and 
fasteners: the 
first UPIVEB 
event at the 

Politecnico Institute
On 3 May 2022, in the 
prestigious setting of 
the Aula Magna of the 
Politecnico di Milano, 
the “Automotive” Mar-
ket Group held the first 
UPIVEB event on the 
constantly evolving and 
complex world of e-Mo-
bility. Hence the elo-
quent title of the event: 
“e-Mobility: References, 
Guidelines and Per-
spectives to orient your-
self in VUCA!”.
After the welcoming 

speech and opening of the proceedings by Giorgio 
Donati (UPIVEB President), followed by a brief intro-
duction and contextualisation by Marco Cibien (UPI-
VEB General Manager), Gianmarco Giorda (ANFIA 
General Manager) provided the first relevant contri-
bution. A report that firstly reaffirmed the importance 
of the automotive industry and its allied industries, 
which respectively account for approximately 5.2 % 

and 19.0 % of the national 
GDP, with an aggregate 
turnover of more than 400 
billion euros and about 
1.5 million employees. A 
supply chain that, in the 
challenging two-year pe-
riod 2020-2021, has seen 
a decline in production 
and market of more than 
20%, both at a European 
and Italian level, and whi-
ch, after some timid signs 
of recovery, is now facing 
a sort of “perfect storm”, 
an unpredictable mix that 
goes from the continuing 
pandemic crisis to the re-

e-Mobility e fasteners: il primo evento 
UPIVEB presso il Politecnico 

Il 3 maggio scorso, presso la presti-
giosa cornice dell’Aula Magna del 
Politecnico di Milano si è tenuto, 

su iniziativa del Gruppo di Mercato 
(GdM) “Automotive”, un primo evento 
UPIVEB sull’e-Mobility, tematica nella 
quale si fondono aspetti tecnici, rego-
latori e sociali in continua evoluzione, da cui anche 
l’evocativo titolo dell’evento stesso: “e-Mobility: Rife-
rimenti, linee guida e prospettive per orientarsi in un 
contesto…VUCA!”.
Dopo il benvenuto e l’a-
pertura dei lavori da parte 
di Giorgio Donati (Presi-
dente, UPIVEB), seguiti 
da una breve introduzio-
ne di contestualizzazione 
di Marco Cibien (Direttore 
Generale, UPIVEB), è sta-
to Gianmarco Giorda (Di-
rettore Generale, ANFIA) 
a fornire il primo rilevante 
contributo. Una relazio-
ne nella quale è stata in 
primo luogo ribadita la 
rilevanza dell’industria 
automotive e del relativo indotto, che rappresentano 
rispettivamente circa il 5,2 % e il 19 % del PIL na-
zionale, con un fatturato aggregato di oltre 400mld 
di € e un livello di occupazione stimato nell’intorno 
dei 1,5 mln di addetti. Una filiera che, nello sfortu-
nato biennio 2020-2021, ha visto una contrazione di 
produzione e mercato di oltre il 20 %, sia a livello 
europeo che italiano e che, dopo alcuni timidi segna-

     
Marco Cibien 

Direttore Generale
UPIVEB

UPIVEB, General Manager
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cent geopolitical upheavals. 
The Russian-Ukrainian war is impacting heavily on 
the supply of components (cabling systems) and 
raw materials (gas: Neon, Argon and Xenon; metals: 
Palladium, Platinum, Nickel) coming from the places 
involved in the conflict, to which are added the inevi-
table problems related to exports and safeguarding 
investments. Giorda highlighted some critical issues 
related to the recent “Fit for 55” legislative packa-
ge linked to the European Green Deal. This package 
seems to contradict the fundamental ‘principle of 
technological neutrality,’ characteristic of legislation 
and technical-voluntary standardisation1, as well as 
impose an extremely challenging roadmap, both in 
terms of objectives and implementation times. To 
address these challenges, ANFIA resolutely calls 
for the definition and implementation of “3 pillars”: 

1) an industrial policy 
that supports the ne-
cessary transition of 
the supply chain as a 
whole, including the 
fundamental compo-
nent of employee trai-
ning (e.g. upskilling 
and reskilling proces-
ses); 2) a set of mea-
sures to support de-
mand, also to avoid 
a dangerous mobili-
ty-divide; 3) a plan for 
widespread and ade-
quate development 
of infrastructures 
without generating 
excessive imbalances 
between the obliga-

tions of the Member States and market players. In 
this regard, Giorda mentioned the Position Paper 
that ANFIA is promoting at the relevant institutions 
and sharing with its European counterparts, as well 
as the Association’s constant commitment to the 

li di ripresa, si trova ora 
a dover fronteggiare una 
sorta di “tempesta per-
fetta”, un imprevedibile 
mix che va dal perdurare 
della crisi pandemica ai 
recenti sconvolgimenti 
geo-politici. 
Infatti, la guerra russo-u-
craina sta impattando 
pesantemente sull’ap-
provvigionamento di 
componentistica (sistemi 
di cablaggio) e di materie 
prime (gas: Neon, Argo 
e Xeno; metalli: Palladio, 
Platino, Nichel) prove-
nienti dai luoghi coin-
volti nel conflitto, a cui si aggiungono gli inevitabili 
problemi relativi all’export e alla salvaguardia degli 
investimenti. Giorda ha dunque evidenziato alcune 
criticità relative al recente pacchetto legislativo Fit 
for 55, collegato al Green Deal europeo. Un pacchet-
to che sembra contraddire il fondamentale “principio 
di neutralità tecnologica”, caratteristico della legisla-
zione e della normazione tecnico-volontaria1, nonché 
imporre una tabella di marcia oltremodo sfidante, sia 
a livello di obiettivi che di tempistiche di attuazione. 
Sfide rispetto alle quali ANFIA chiede con determina-
zione la definizione e attuazione di “3 pilastri”: 1) una 
politica industriale che supporti la necessaria tran-
sizione della filiera nel suo complesso, compresa la 
fondamentale dimensione della formazione degli ad-
detti (per esempio, processi di upskilling e reskilling); 
2) un insieme di misure di sostegno alla domanda, 

anche per evitare un pericoloso mobility-divide; 3) un 
piano per uno sviluppo infrastrutturale diffuso e ade-
guato, senza generare eccessivi squilibri tra gli ob-
blighi in capo agli Stati Membri e gli attori del merca-
to. A tal proposito, lo stesso Giorda ha menzionato il 
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main technical-regulatory discussion panels, both at 
a UN and ISO/IEC level2.
The second speech was the testimony of a major 
player in the automotive supply chain. Gabriele Ai-
mone Cat (Media Relations Manager, Bosch Italia) 
first outlined the four mega-trends that are shaping 
the mobility of the future (Internet of Things, Urbani-
sation, Demography, Climate and Energy) and then 
presented the scenario envisaged by Bosch in a 
2030 horizon. According to the latter, the significant 
rise of the BEV (Battery Electric Vehicle) solution for 
light vehicles (projected market share of 36%) shows 
interesting growth potential for fuel cells, with par-
ticular reference to medium and large commercial 
vehicles (projected market share of 29 %). From 
these forecasts, we can understand the huge invest-
ments and the choice of a “neutral approach,” by 
Bosch. It is open to both of the above technologi-
cal solutions, including the development of silicon 
carbide chips capable of increasing the efficiency 
of electric engines by up to 6%, and the installation 
of around 200 thousand recharging points in Euro-
pe with the simultaneous introduction of a universal 
cable. The company has also implemented various 
innovations in the field of electric powertrain compo-
nents to promote maximum integration, autonomy 
and performance. 
Alessandro De Franceschi (Customer Development 
Manager, Bosch Rexroth) then presented the appli-
cation experience related to Maserati’s MC20 super-
car, the first car in the world with the tightening tor-
que of all its screws electronically monitored within 
a fully computerised production system (MES - Ma-
nufacturing Execution System) according to the I4.0 
paradigm of “smart factory.” 
This system is based on close collaboration with the 
customer and on a strong push for SW and HW in-
novation, with the aim of responding to a concept 
of “production tailoring” without neglecting the sca-
lability of the solutions themselves. He ended his 
presentation by reiterating the dual need to develop 
recharging infrastructures and produce renewable 
energy in order to support the path towards the mo-

Position Paper che ANFIA 
sta promuovendo presso 
le Istituzioni pertinenti e 
condividendo con i propri 
omologhi europei e il co-
stante impegno dell’As-
sociazione nei principali 
tavoli tecnico-normativi, 
sia a livello ONU che ISO/
IEC2.
Il secondo intervento è 
stata la testimonianza di 
un big player della filie-
ra automotive. Gabriele 
Aimone Cat (Media Re-
lations Manager, Bosch 
Italia) ha innanzitutto deli-
neato i 4 mega-trend che stanno modellando la mo-
bilità del futuro (Internet delle Cose, Urbanizzazione, 
Demografia, Clima ed Energia) e dunque presentato 
lo scenario previsto da Bosch in un orizzonte 2030. 
Secondo quest’ultimo, alla significativa ascesa del-
la soluzione BEV (Battery Electric Vehicle) per i vei-
coli leggeri (market share previsto pari al 36 %), si 
evidenzia un interessante potenziale di crescita per 
le soluzioni a celle di combustibile (fuel cell), con 
particolare riferimento ai veicoli commerciali di me-
die e grandi dimensioni (market share previsto del 
29 %). Da tali previsioni si comprendono gli ingen-
ti investimenti e la scelta di un “approccio neutro”, 
aperto cioè ad entrambe le suddette soluzioni tec-
nologiche, tra le quali si segnalano: lo sviluppo di 
chip al carburo di silicio capaci di aumentare fino 
al 6 % l’efficienza dei propulsori elettrici, l’installa-
zione di circa 200k punti di ricarica in Europa con la 
contestuale introduzione di un cavo universale, varie 
innovazioni nell’ambito della componentistica delle 
powertrain elettriche per favorire massima integra-
zione, autonomia e prestazioni. 
Alessandro De Franceschi (Customer Development 
Manager, Bosch Rexroth) ha dunque presentato un 
esempio applicativo riguardante la supercar Mase-
rati MC20, prima vettura al mondo con il 100% delle 
viti monitorate elettronicamente a livello di serraggio 
nell’ambito di un sistema di produzione completa-
mente informatizzato (MES - Manufacturing Exe-
cution System) secondo il paradigma I4.0 di “fab-
brica intelligente”. Un sistema che si basa su una 
stretta collaborazione con il cliente e su una forte 
spinta all’innovazione sia a livello HW che SW, con 
l’obiettivo di rispondere ad un concetto di “sartoria-
lità produttiva”, senza dimenticare la scalabilità delle 
soluzioni stesse. In conclusione, è stata ribadita la 
duplice esigenza di sviluppo di infrastrutture di rica-
rica e di produzione di energia rinnovabile al fine di 
supportare il percorso verso la mobilità del futuro.
È stato quindi Gianpiero Mastinu (Prof. Ordinario di 
Costruzione di Veicoli, Politecnico di Milano) a chiu-
dere i lavori, menzionando le iniziative ed i progetti 
di ricerca che l’Ateneo, di concerto con l’Hub Lom-
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bardo della elettrificazione del veicolo, ha intrapreso 
nell’ambito della mobilità sostenibile3. Un intervento 
che ha fatto chiarezza sul mix di sorgenti e vetto-
ri energetici, sulle tecnologie e sui principali settori 
della mobilità e confermato la necessità di assicu-
rare il già citato principio di neutralità tecnologica, 

nella consapevolezza che la transizione verso i BEV 
si compirà pienamente solo se la produzione di 
energia elettrica avverrà attraverso fonti rinnovabili e 
se saranno migliorate le tecnologie di immagazzina-
mento dell’energia. 
Con specifico riferimento all’elettrificazione, è altresì 
opportuno fare chiarezza sulle modalità di calcolo 
delle emissioni di CO2 durante il ciclo di vita degli 
autoveicoli, a partire dalla definizione di appropria-
ti confini per l’analisi, senza trascurare l’importanza 
dell’ingegneria meccanica, per quanto riguarda la 
progettazione e produzione dei motori elettrici e di 
alcuni componenti delle stesse batterie (per esem-
pio, gli elettrodi). Un intervento che ha infine tratteg-
giato alcune possibili nuove applicazioni e prospet-
tive per i fasteners, con 
specifico riferimento 
alla riduzione dei pesi 
(lightweighting) e - so-
prattutto - al monito-
raggio “in tempo reale” 
di alcune componenti 
chiave dell’autoveico-
lo, attraverso il concet-
to di smart fastening, o 
ancora alle opportunità 
offerte dalla digitaliz-
zazione (ad esempio, 
ai fini di una manuten-
zione basata sull’in-
telligenza artificiale) 
e dell’additive manu-
facturing (ad esempio, 
ai fini della prototipa-

bility of the future.
Gianpiero Mastinu (Professor of Vehicle Con-
struction, Politecnico di Milano) closed the pro-
ceedings, mentioning the initiatives and research 
projects that the University and the Lombardy Hub 
of Vehicle Electrification have undertaken in the field 

of sustainable mobility3. 
His speech shed light 
on the mix of energy 
sources and vectors, on 
technologies and the 
main sectors of mobility 
confirming the need to 
ensure the aforemen-
tioned principle of te-
chnological neutrality. 
Knowing that the tran-
sition to BEVs will only 
be fully accomplished 
if electricity is produ-
ced through renewable 
sources and if energy 
storage technologies 
are improved. 
With specific referen-
ce to electrification, it 

is also appropriate to clarify how CO2 emissions are 
calculated during the life cycle of motor vehicles, 
starting with the definition of proper boundaries for 
analysis, without neglecting the importance of me-
chanical engineering in the design and production of 
electric engines and some components of the bat-
teries themselves (e.g. electrodes). The presentation 
also outlined some possible new applications and 
perspectives for fasteners, with specific reference to 
lightweighting and – above all – to the “real-time” 
monitoring of some key components of the vehicle, 
through the concept of smart fastening, or even to 
the opportunities offered by digitalisation (e.g. for ar-
tificial intelligence-based maintenance) and additive 
manufacturing (e.g. for rapid prototyping and crea-
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zione rapida e realizzazione di geometrie comples-
se).
Alle 3 relazioni è seguito un interessante e ampio di-
battito, ulte-
riormente ar-
ricchito dalla 
presenza de-
gli studenti 
del Politecni-
co all’ultimo 
anno di studi 
collegati da 
remoto, nel-
la logica di 
un auspica-
to coinvolgi-
mento delle 
nuove gene-
razioni nella 
nostra filiera. 
Tale dibat-
tito, unito 
alla nutrita 
presenza in aula ed ai feedback successivamente ri-
cevuti, dimostra che i temi dell’elettrificazione, della 
mobilità sostenibile e dello sviluppo delle tecnologie 
abilitanti correlate necessitano di un attento monito-
raggio da parte di tutta la nostra community ed UPI-
VEB intende offrire un concreto contributo in materia.

1Principio secondo il quale al legislatore compete 
stabilire il “cosa”, ossia i propri desideri in termini di 
risultati attesi, senza indicare o - tanto meno - for-
zare il “come”, ossia le possibili soluzioni tecniche 
per soddisfare gli obiettivi fissati, che devono essere 
lasciate agli attori del mercato, anche per non ge-
nerare distorsioni competitive, nonché imbrigliare 
l’innovazione.

2Il riferimento è al GRPE - Working Party on Pollution 
and Energy dell’ONU ed ai Comitati Tecnici Interna-
zionali ISO/TC 22/SC 37 “Electrically propelled vehi-
cles” ed IEC/TC 69 “Electrical power/energy transfer 
systems for electrically propelled road vehicles and 
industrial trucks”.

3Tra i quali si segnalano la recente creazione di un 
National Center for Sustainable Mobility e la pubbli-
cazione del Booklet “Il Futuro della Mobilità Urbana 
Sostenibile”; documento e relativa bibliografia sono 
liberamente scaricabili ai seguenti link:

https://www.foresight.polimi.it/mobility/report.html?lang=it
https://www.foresight.polimi.it/mobility/references.html?lang=it

tion of complex geometrical features).
The three presentations were followed by an intere-
sting and wide-ranging discussion, further enriched 

by the pre-
sence of 
f ina l-year 
s t u d e n t s 
from the 
Politecnico 
who were 
connected 
remote l y, 
in the lo-
gic of a 
hoped-for 
i n v o l v e -
ment of the 
new gene-
rations in 
our indu-
stry. This 
discussion, 
combined 

with the large attendance in the lecture hall and the 
feedback received afterwards, shows that the issues 
of electrification, sustainable mobility and the deve-
lopment of related enabling technologies need to be 
carefully monitored by our entire community, and 
UPIVEB intends to make a concrete contribution in 
this area.

1Principle according to which the legislator is respon-
sible for establishing the “what,” i.e. its expectations 
in terms of expected results, without indicating or – 
even – forcing the “how,” i.e. the possible technical 
solutions to meet the set objectives, which should 
be left to the market players. This also prevents ge-
nerating competitive distortions, and to harness in-
novation.

2Refers to the UN’s GRPE - Working Party on Pol-
lution and Energy and to the International Technical 
Committees ISO/TC 22/SC 37 “Electrically propel-
led vehicles” and IEC/TC 69 “Electrical power/ener-
gy transfer systems for electrically propelled road 
vehicles and industrial trucks”.

3These include the recent creation of a National Cen-
tre for Sustainable Mobility and the publication of the 
Booklet “The Future of Sustainable Urban Mobility”; 
the document and related bibliography are freely 
downloadable at the following links:

https://www.foresight.polimi.it/mobility/report.html?lang=it
https://www.foresight.polimi.it/mobility/references.html?lang=it
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Just one bite 
of special solutions.

Agrati’s extensive expertise and advanced process allows us to obtain complex geometries
parts with tight tolerances, alternative materials.

Product: Advanced Form Parts | Nuts 
Materials: Steel | Copper | Plastic 
Application: Safety & comfort | Industrial | Powertrain


